
مجلس؛ راهبردی  اقدام  طرح  پیرامون  هسته ای  مسائل  کارشناس  با  »صبح امروز«  اختصاصی  گفتگوی 

خودمان  دست  با 
اجماع  ایران  علیه 
می دهیم! شکل  آینده نامعلوم برجام با توجه به طرح راهبردی مجلس؛

احتمال تشدید فشارها 
علیه ایران
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هیچکس نمی تواند
 درباره آذربایجان عزیز ما صحبت کند

»صبح امروز« به بررسی قانون جدید چک می پردازد؛ 

پایانی بر چک های دردسرساز

بازیگران با  نقش آفرینی
 در چه فیلم هایی به چشم آمدند؟

سکه شانس
 بازیگران در سینما
رودپارک مشهد در سال ۱۴۰۰ بهره برداری می شود:

تبدیل کال چهل بازه
 به فضای تعامل اجتماعی 
چرا دانش آموزان در مقاطع مختلف گرایش زیادی به دروغ گفتن پیدا کرده اند؟

اینترنتم قطع شد لطفاً برگه  
امتحانی ام را قبول کنید!
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شماره 825 / 8 صفحه/ قیمت 3000 تومان در مشهد  /  عوامل فروش و شهرستان ها 1500 تومان
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آینده نامعلوم برجام با توجه به طرح راهبردی مجلس؛

احتمال تشدید فشارها علیه ایران 
در شرایطی که با شکست دونالد ترامپ در انتخابات ریاست جمهوری 
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آمریکا و نزدیک شــدن به پایان حضور او در کاخ ســفید، امیدها 
برای پایان سیاســت فشــار حداکثری، لغو تحریم ها و بازگشت 
دوباره ایالات متحده به برجام قوت گرفته بود، ترور شهید محسن 
فخری زاده دانشمند هســته ای ایران و در ادامه آن تصویب یک 
قانون چالــش برانگیز برای برنامه هســته ای در مجلس شــورای 
اســامی شرایط را تغییر داد. هرچند دولت به شدت مخالف تصویب 
قانون جدید از سوی مجلس بود، اما به نظر می رسد یک وحدت نظر 
میان مجلس، دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی و شورای نگهبان در 
این باره وجود داشت. نهایتا با تصویب مجلس، تائید شورای نگهبان 
و البته نظر مشــورتی دبیرخانه شــورای عالی امنیت ملی این قانون 
تصویب و اباغ شــد. این در حالی اســت که دولت می گوید وزارت خارجه و سازمان 
انرژی اتمی به عنوان بازو های کارشناسی مسئله معتقدند این قانون خاف مصالح ملی 
است. حسن روحانی رئیس جمهور نیز مخالفت شدید خود را در این رابطه اعام کرد. 
براســاس مصوبه مجلس، ایران اورانیوم با غنای 20 درصد را در داخل کشــور تولید 
می کند و ســالانه 120 کیلوگرم از آن را ذخیره می نماید. ســازمان انرژی اتمی ایران، 
مکلف اســت ظرفیت غنی ســازی و تولید اورانیوم غنی سازی شــده با سطح غنای 
متناسب هر یک از مصارف صلح آمیز کشور را، به میزان ماهانه حداقل 500 کیلوگرم 
افزایش دهد و نســبت به نگهداری و انباشت مواد غنی شده در کشور اقدام نماید. این 
قانون همچنین تعداد دستگاه های فعال غنی سازی اورانیوم را افزایش داده و دولت را 
موظف به فعال ســازی رآکتور آب سنگین اراک کرده اســت. اما جنجالی ترین بخش 
قانون مجلس ماده شش آن است که مربوط به پروتکل الحاقی است. براساس این بند؛ 
دولت ایران موظف است در صورت عدم اجرای کامل تعهدات کشور های متعهد توافق 
هســته ای در قبال ایران و عادی نشــدن روابط کامل بانکی و عدم رفع کامل موانع 
صادرات و فروش کامل نفت و فرآورده های نفتی ایران و برگشــت کامل و سریع ارز 
منابع حاصل از فروش، 2 ماه پس از لازم الاجرا شــدن این قانون در مجلس شورای 
اســامی اجرای داوطلبانه سند )پروتکل( الحاقی را متوقف کند. برخی معتقدند اجرای 
این مصوبات به معنای خروج ایران از برجام اســت، اما مجلس می گوید اینگونه نیست 
و ایــن مصوبات پروژه خروج از برجام را دنبــال نمی کند. مصوبه مجلس واکنش های 
انتقادی در میان دیگر اعضای توافق برجام نیز به دنبال داشته است. سه قدرت اروپایی 
یعنی انگلیس، فرانسه و آلمان روز دوشنبه گذشته در بیانیه ای مشترک با ادعای اینکه 
تصمیم ایران برای نصب ســانتریفیوژ های جدید در نطنز، نقض توافق هسته ای است، 
گفتند: »اگر ایران درباره حفظ فضای دیپلماسی جدی است، باید از توافق تبعیت کند.«
سه کشــور اروپایی در واکنش به قانون مجلس شورای اســامی ایران تحت عنوان 
»اقــدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از حقوق ملت ایران« عنوان کردند: »با 
نگرانی شــدید به قانون اخیر که توســط پارلمان ایران تصویب شده، توجه می کنیم. 
]قانونی[که اگر اجرا شــود، به طور اساســی برنامه هســته ای ایران را توســعه داده و 

دسترسی های نظارتی آژانس اتمی را محدود می کند.«
کشــور های آلمان، فرانســه و انگلیس در این بیانیه هشــدار دادنــد: »چنین اقدامی، 
تاش های مشــترک مــا برای حفظ برجام را به خطر می انــدازد و فرصت مهم برای 

بازگشت به دیپلماسی به همراه دولت جدید آمریکا را تضعیف می کند.«
پیش از این بیانیه انتقادی سه کشور اروپایی، وزیر خارجه آلمان در اظهار نظری جدید 
گفت: »برجام دیگر به کار نمی آید. باید با ایران به توافق گسترده تری برسیم که شامل 

برنامه های هسته ای، موشکی و نقش منطقه ای ایران است.«
هایکو ماس، در مصاحبه با هفته نامه آلمانی اشــپیگل افزود: »ایران نباید موشک های 
بالســتیک داشته باشد و باید رفتار منطقه ای اش را عوض کند. چون به ایران اعتمادی 

نیست، باید توافق تغییر کند.«
این موضع از سوی یکی از قدرت های اروپایی جدید بود. اروپا در سال های اخیر تاش 
کــرده حداقل در موضع گیری از برجام حمایت کند. حالا با توجه به این شــرایط چه 
ســناریو هایی برای پرونده هسته ای ایران محتمل است؟ در ارتباط با این موضوع با دو 
عدم قطعیت روبه رو هســتیم. اول خارج شــدن ایران از پروتکل الحاقی است. اگرچه 
مجلس شــورای اســامی آن را به عنوان یک قانون تصویب و شورای نگهبان آن را 
تایید کرده است، اما تجربه نشان داده که در یک بزنگاه تاریخی ممکن است زمینه های 
تعلیق یا اجرا نشــدن این قانون از جانب حاکمیت فراهم شــود. چرا که ایران در بافت 
موقعیتی قراردارد که حتی اگر قانونی هم تصویب  شــود با تغییر اوضاع، این قانون در 
چهارچوب دریافت های گوناگون امکان تغییر و تحول دارد. عدم قطعیت دیگر در رابطه 
با بازگشت بدون قید شرط ایالات متحده آمریکا به برجام است، چیزی که ایران توقع 
دارد. آنچه که تاکنون بایدن گفته است شعار های انتخاباتی در عرصه کمپین او در برابر 
ترامپی بوده که از برجام خارج شــده و با این خروج میراث اوباما- بایدن را زیر سوال 
برده بود. از یک طرف بازگشــت بایدن به برجام به معنای حفظ میراث دموکرات ها در 
دولت اوباما اســت و از طرف دیگر هم بایدن بازگشت به برجام را مشروط کرده است؛ 
لذا باید به این نکته تاکید کرد که ایالات متحده آمریکا در این مســیر می تواند زمینه 
ساز یک فشــار دیگر در قالب برجام علیه ایران باشــد. این دو عدم قطعیت می تواند 
ســناریو های مختلفی را در مســیر آینده پرونده هســته ای ایران ایجاد کند. اگر ایران 
اجرای پروتکل الحاقی را متوقف کند، سناریو وحدت غرب و تزلزل شرق پیش می آید. 
بــه این معنا که اتحادیه اروپا با توجه به روی کارآمدن بایدن و دیدگاه هایی که درباب 
فعالیت های هســته ای ایران دارد خواهان آن خواهد بود که در کنار آمریکا قرار گیرد و 
فشار های بیشتر را به ایران تحمیل کند. اعام موضع اخیر وزیر خارجه آلمان در ارتباط 
با فعالیت های موشــکی و منطقه ای ایران و لزوم اتحاد اروپا با آمریکا در جهت محدود 
کردن فعالیت ایران، در این راستاســت. از طــرف دیگر با توجه به جهت گیری دولت 
بایدن نســبت به چین و روســیه این احتمال نیز وجود دارد دو کشور شریک ایران در 
مواضع خود در ارتباط با حمایت از تهران متزلزل شوند. سناریوی دوم آن است که اگر 
بایدن مشروط نمودن آمریکا به بازگشت به برجام را رسما اعام کند، شروط او نزدیک 
به شرایط اروپایی هاست و به این ترتیب باید منتظر باشیم که جمهوری اسامی ایران 
با یک فشار تازه ای از سوی آمریکا با همراهی اروپا مواجه شود. اگر چه مجلس ایران 
در پی آن اســت که با قانون جدید زمینه های امتیازگیری بیشــتر را فراهم کند، اما با 
توجه به عملکرد قدرت های جهانی در مذاکرات پیشــین و همچنین تمایل عربستان و 
دیگر کشور های عربی به نقش آفرینی در مذاکرات جدید، می توان گفت ایران در یک 
شــرایط خطیر از منظر مذاکره قرار گرفته و باید با طرف های متفاوتی در این زمینه به 
مذاکره بنشــیند. این مذاکرات را دیگر نمی توان ادامه برجام تلقی کرد و طبیعتا با آنچه 
که ایران مدنظر دارد تا حدود زیادی متفاوت خواهد بود. ســناریوی سومی را هم می 
توان متصور بود؛ در این مورد بایدن بدون هیچ شــرطی به برجام باز می گردد و یا گام 
اول را برای بازگشــت به برجام آمریکا بر می دارد و تحریم های دوران ترامپ را تعلیق 
و وضعیــت را به پیش از خروج آمریکا از برجــام برگرداند. ایران هم به همه تعهدات 
خــود در اجــرای برجام باز گردد و توافق را کامل اجرا کنــد. در این جا هم همگرایی 
آمریکا و اروپا تقویت می شود و در صورت کوچکترین لغزش ایران در چهارچوب برجام 
زمینه های فعال ســازی مکانیسم ماشه فراهم می شــود. در واقع در این شرایط توپ 
در زمین ایران خواهد بود. اکنون با توجه به تشــدید منازعات ایران در منطقه پس از 
ترور شــهید فخری زاده، حمات گاه و بیگاه به مواضع ایران در سوریه از سوی رژیم 
صهیونیســتی و نوعی همگرایی منطقه ای در جهت ایجاد مانع بر ســر حرکت آمریکا 
به برجام، شــرایط بازگشــت ایالات متحده به برجام با چالش جدی منطقه ای همراه 
است و می تواند لبه اصطکاک با تهران را بر اساس حرکت های اسرائیل و هم پیمانان 
عربش در وضعیت کنونی به سمت و سویی ببرد که ایالات متحده در عمل انجام شده 
قرار بگیرد. از ســوی دیگر انتخابات ایران از اهمیت جدی برخوردار است و نمی توان 
آن را نادیده گرفت. بایدن پس از حضور در کاخ ســفید با مســئله استقرار دولت جدید 
آمریکا در حدود ســه تا شــش ماه بعد روبه رو خواهد بود؛ که این همزمان با انتخابات 
ریاســت جمهوری در ایران اســت، این انتخابات نیز برای آمریکا اهمیت دارد. به این 
 ترتیب مســئله برجام و پرونده هســته ای ایران می تواند حدود یک ســال در وضعیت

 فرسایشی باقی بماند.

گفتگوی اختصاصی »صبح امروز« با کارشناس مسائل 
هسته ای پیرامون طرح اقدام راهبردی مجلس؛

با دست خودمان 
علیه ایران اجماع 
شکل می دهیم!
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تروئیــکای اروپایــی با 
ای  بیانیــه  انتشــار 
مشــترک نســبت به 
طرح  کلیــات  تصویب 
مجلس  راهبــردی  اقدام 
ابراز  تحریم هــا  لغو  برای 
نگرانــی کــرده و عنوان 
کرده اند کــه اگر این طرح 
اجرا شــود، به طــور قابل 
هســته ای  برنامه  توجهی 
ایران را توسعه داده و دسترسی نظارتی آژانس را 
محدود می کند. محور نگرانی برلین، پاریس و 
لندن در بیانیه مذکــور به تصمیم تهران، ذیل 
مصوبه سه شنبه 11 آذر مجلس برای نصب سه 
آبشــار ســانتریفیوژهای جدید در نطنز باز می 
گردد. بر اساس ماده سوم طرح مجلس شورای 
اسامی، سازمان انرژی اتمی مکلف است ظرف 
مدت 3 ماه عملیات نصــب، تزریق گاز، غنی 
ســازی و ذخیره ســازی مواد را تا درجه غنای 
-IR( مناسب، با حداقل یک هزار عدد ماشین
2m( در بخش زیرزمینی تاسیســات شــهید 
احمدی روشــن نطنز آغاز کند. در همین بازه 
زمانی، هرگونه عملیات غنی سازی و تحقیق و 
توسعه با ماشــین های )IR-6( را به تاسیسات 
شهید علی محمدی فردو منتقل کرده و عملیات 
غنی سازی را با حداقل 164 ماشین از این نوع 
آغاز کرده و آن را تا انتهای سال 1399 به یک 
هزار ماشین توسعه دهد. این در حالی است که 
اواخر ایــن هفته شــاهد برگزاری نشســت 
کمیســیون مشــترک برجام در وین، پایتخت 
اتریش خواهیم بود. اما طرح جنجالی مجلس تا 
چــه اندازه مــی تواند نشســت پیــش رو را 
تحت الشعاع قرار دهد؟ از منظر حقوق بین الملل 
عملیاتی کردن مصوبات طرح مجلس می تواند 
به معنای خروج ایران از برجام تلقی شــود؟ در 
این صورت طرف های برجامی توجیه حقوقی 
برای پیشبرد سازوکار حل اختافات برجامی که 
در نهایت می تواند به فعال شدن مکانیسم ماشه 
منجر شــود، خواهند داشــت؟ بیانیه دوشنبه 
تروئیکای اروپا چقدر می تواند فضا را برای فعال 
کردن مکانیســم ماشه مهیا کند؟ پاسخ به این 
سوالات و پرســش هایی از این دست، محور 
گفت و گوی صبح امروز با حسن بهشتی پور، 
کارشــناس مسائل هسته ای است که در ادامه 

می خوانید: 
 همانگونه که انتظار می رفت با ابلاغ 
طرح اقدام راهبردی برای لغو تحریم 
ها از ســوی مجلس بــه دولت برای 
اجرای مفاد آن، شــاهد جریان مداوم 
واکنــش اروپایی ها بودیم. با توجه به 
واکنش کشورهای )4+1(، آیا اکنون از 
منظر حقوق بین الملل بستر برای فعال 
کردن مکانیسم ماشه برای طرف های 

برجامی وجود دارد؟ 
پس از خروج آمریکا از برجام، اروپا دراردیبهشت 
ماه سال 97 طی یک نامه رسمی به ایران 11 
تعهد را قید کرده و گفتند نسبت به ایران متعهد 
هستند. اما بعد از گذشت یک سال هیچ اقدامی 
انجام ندادند و در ســال 98 آقــای روحانی در 
واکنش به عمل اروپا نامه ای به اعضای 1+4  
نوشت که در آن هشدار داده بود؛ این روند ایران 
را مجبور به اقداماتی مــی کند تا بتواند طرف 
مقابل را وادار به تامین منافعی کند که قرار بود 
از برجام برای ایران حاصل شــود. زیرا اگر قرار 
بود در برجام تنها به صورت یک طرفه ایران به 
تعهداتش عمل کند و طرف مقابل اقدامی انجام 
ندهد، این روند به جایی نخواهد رسید. بنابراین 
آقای روحانی هشدار لازم را درآن نامه داده بود 
و مرحله به مرحله به فواصل یک ماه تعهدات 
ایران را کاهش دادنــد و این تغییرات دقیقا در 
چهارچوب برجام صورت گرفت. به این معنا که 
این کاهش تعهدات نقض آشــکار برای برجام 
محسوب نمی شــد اما این انتظار می رفت که 
اروپایی ها پس از گذشــت یک سال و کاهش 
تعهدات از سوی ایران به صورت جدی نسبت 
به اقدامات انجام شــده تجدید نظر می کردند 
و کارهایی را انجــام می دادند. اما کاری انجام 
نشد و گفتند دلیلش این است که شرکت های 
اروپایی مستقل هستند و زیر نظر دولت فعالیت 
نمی کنند و نمی توان به آن ها دستور داد وچون 
آمریکا آن ها را مشمول تحریم می کند با ایران 
همکاری نمی کننــد. بنابراین عما نمی توان 
آن تعهدات را اجرا کرد و شرکت های اروپایی 
کاری انجام نمی دهند. این دلایل برای ایران 
قانع کننده نبود. چرا که حتی سازوکار مالی که 
تحت عنوان کانال اینستکس ترتیب داده بودند 
را هم به درستی فعال نکردند. در این وضعیت 
آمریکایی ها وقتی می خواستند مکانیزم ماشه 
را فعال کنند، اروپایی ها محکم ایستادند یعنی 
حداقل بــه قطعنامه پیشــنهادی آمریکا رای 
مثبت ندادند، آن هــا رای خود را ممتنع اعام 
کرده و ســعی کردند در این خصوص، به نفع 

آمریکا عمل نکنند. در این میان تنها جمهوری 
دومینیکن به قطعنامه پیشــنهادی آمریکا رای 
مثبــت داد و در اقلیت محض قرار گرفت، این 
قضیه یک ضربه کاری برای ترامپ بود. اگرچه 
آمریکا اعام کرد که به تنهایی مکانیزم ماشه 
را فعال می کند اما عما اگر کشــورهای دیگر 
همکاری نمی کردند مکانیزم ماشه فعال نمی 
شــد که این اتفاق هم افتــاد. پس از انتخابات 
آمریکا و شکســت ترامپ قرار بود آقای بایدن 
از اول بهمن ســال جاری موضــوع برجام را 
مطــرح کرده و یک حرکــت جدید را آغاز کند 
و اگر آمریکا به برجام بازمی گشت، اروپا دیگر 
برای عمل کــردن به تعهدات خود و همکاری 
شــرکت های اروپایی با ایران بهانه ای نداشت 
و می توانســت در عمل نشان دهد که آیا واقعا 
ادعاها یک بهانه بوده یا پس از لغو تحریم های 
آمریکا اروپایی ها به تعهدات خودشــان عمل 
خواهند کرد. در این طرف ماجرا مجلس شورای 
اسامی به هر دلیل به این نتیجه رسید که یک 
مصوبــه را به قانون تبدیل کند که از دولت می 
خواهد اقداماتی را انجام دهد؛ این اقدامات اگر 
اجرا شود نقض آشکار برجام خواهد بود و این را 
اکثــر حقوقدان هایی که متن مصوبه را خوانده 
اند تایید خواهند کرد.  به طور مثال غنی سازی 

وقتی 20 درصد می شود به معنای جهش است. 
مثــا 67/3 درصد را ایران به 5/4 الی 5 درصد 
افزایش داد که برای انرژی هســته ای و تولید 
برق در راکتورها استفاده می شود و تا 20 درصد 
در راکتوری مانند تهران برای تولید رادیو ایزوتپ 
های دارویی، اما وقتی ذخایــر 20 درصدی را 
افزایــش می دهند این پیامی اســت به طرف 
مقابل که از نظر مجلس پیام بازدارنده است. به 
این منظور که طرف مقابل را مجبور به تجدید 
نظر و وادار به انجام تعهداتش می کند. اما اگر 
این را واقع بینانه بررســی کنیم می بینیم اگر 
قرار بود چنین اقداماتی بازدارنده باشد در زمان 
شکستن پلمپ UCF اصفهان در خرداد ماه سال 
1384 و بعد هم تاسیسات نطنز در فروردین 85 
ایران به این دلیل که پس دو سال و نیم توقف 
داوطلبانه غنی سازی برای رسیدن به توافق با 
تروئیکای اروپایی هیچ اقدام عملی از سوی آن 
ها ندیده بود، به منظور تحت فشار گذاشتن اروپا 
اقدام به شکســتن پلمپ کرد. اما در نهایت نه 
تنها این اقدام بازدارنده نبود بلکه اروپایی ها بعد 
از دو ســال و نیم بازی دادن ایران، در شورای 
حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی علیه ایران 
رای صادر کرده و پرونده را به شــورای امنیت 
بردند. پس از آن به تدریج از ســال 86 تا سال 
89 شش قطعنامه علیه ایران ذیل فصل هفت 
منشــور ســازمان ملل متحد صادر کردند. این 
سابقه تاریخی اکنون پیش روی مجلس فعلی 
اســت و اگر در آن زمان اقدامات قاطعی که ما 
انجام داده ایم، موجب تجدید نظر طرف مقابل 
شده بود، در حال حاضر هم می توان پیش بینی 
کرد که تجدید نظر خواهند کرد. اما در عمل این 
کار امکان پذیر نیست و با تمام اقدامات مثبت ما 
برای گرفتن بهانه از دست اروپا و آمریکا و بستن 
پرونده ای که تحت عنوان ابعاد احتمالی نظامی 
برنامه هسته ای ایران )PMD( از آن یاد می شد، 
حــالا مجددا میخواهیم یک بازی جدید را آغاز 
کنیم. پیش بینی من به عنوان یک تحلیل گر 
که حداقل طی 15 سال گذشته درگیر این ماجرا 
بودم این است که این سیاست جواب نمی دهد 
و مجلس می تواند به جای این سیاســت طرح 
تحول نظام بانکی ایران را که چندین سال است 
اجرا نمی شود را اجرا کند. به این منظور که ما 
اهرم تحریم را از دســت آنها خارج کنیم و آنها 
نتوانند از این اهرم استفاده کنند. آنجاست که می 
شود انتظار داشته باشیم که اروپایی ها و آمریکا 
تجدید نظر کنند و تعهداتشــان را اجرا کنند. به 
نظر من ایــن راه حل منطقی دو امتیاز دارد که 
اولین امتیاز آن نگاه کامل به درون کشوراست 
و منتظر لغو تحریم های اروپا و آمریکا نماندن 
و دوم اینکه ابزار مذاکره را برای ایران قوی می 
کند. بــه این معنی که وقتی طرف مقابل اهرم 
تحریم را ندارد ما در ازای آن با قدرت اقتصادی 
که نشان می دهیم، ابزار قوی تری برای مذاکره 
داریم. بنابراین یکــی از راه حل ها برای خارج 
کردن اهرم تحریم از دست طرف مقابل اصاح 
نظام بانکداری ایران است. سیستمی که بنگاه 
داری مــی کند را بــه کار اصلی خودش یعنی 

بانکداری برگردانیم و چرخه اقتصادی کشــور 
را با اصــاح نظام بانکداری و نظام مالیاتی که 
به شدت مشکل فرار مالیاتی در کشورداریم به 
وسیله کسانی که باید مالیات بدهند و نمی دهند، 
درست کنیم. اصاح نظام مالیاتی مکمل اصاح 
نظام بانکداری و از همه مهم تر نظام تولید که 
در ایران بسیار نا کارآمد است و دلیل ناکارآمدی 
نظام تولید در وهله اول همان نظام بانکداری و 
مالیاتی است و بعد چرخه معیوب تولید در ایران 
است که متاسفانه هزینه ای که بابت آن پرداخته 
می شود خیلی بیشتر از فایده آن است. حتی در 
مقایسه با کشور های همسایه، بنابراین مجلس 
محترم می تواند قوانین را با طراحی خوب وضع 
کند و در این شرایط اولا ما دشمنان خودمان را 
زیاد نکرده ایم زیرا اگر طرح پیشنهادی را اجرا 
کنیم چین و روســیه هم به سمت آمریکا هول 
داده می شوند. چرا در گذشته آمریکایی ها می 
توانستند رای روسیه و چین را داشته باشند؟ به 
دلیل این که ما برجــام را اجرا نکرده بودیم اما 
پس از برجام این دو کشور قطعنامه های آمریکا 
علیه ایران را وتو می کردند و همانطور که پیش 
تر گفتم مجلــس محترم به جای این که بیاید 
بر روی بازدارندگی ذخایر هسته ای یا افزایش 

درصد غنی سازی اورانیوم یا تولید فلز اورانیوم 
به این وسعت که طرف مقابل را به تجدید نظر 
وا دارد بهتر است که اتکا کند به اقتصاد ایران و 
نگاه به درون کشور و انجام اصاحاتی که می 
تواند اهرم تحریم را از دست طرف مقابل خارج 
کند. ما باید استراژیمان را بر روی خارج کردن 
اهرم تحریم از دست آمریکا و اروپا بگذاریم. اگر 
چنین موفقیتی به دست آوردیم اروپا و آمریکا را 

وادار به تجدید نظر خواهیم کرد.
آیا این گمان وجود ندارد که نمایندگان 
به همین  با اشــراف  یازدهم  مجلس 
واکنش ها و به دنبالش رادیکال شدن 
فضای دیپلماتیک تا مرز احتمال فعال 
کردن مکانیسم ماشه و ارجاع پرونده از 
شورای حکام به شورای امنیت سازمان 
ملــل این طرح را تصویــب کرده و با 
تعجیل، در کمتر از 24 ساعت تاییدیه 
شورای نگهبان را برای ابلاغ مفاد این 

طرح به دولت گرفته باشند؟
البته این طرح از حدود 2 ماه قبل مطرح بوده و 
اینگونه نبوده که صرفا ظرف 24 ساعت مطرح 
و تصویب شده باشــد. ولی بارها به دروغ گفته 
اند که برجام در عرض 20 دقیقه تصویب شده 
است. اما در حقیقت 170 ساعت کار کارشناسی 
در کمیســیون ویژه مجلس بر روی مســائل 
مختلف آن انجام شده بود و در نهایت مجلس 
به برجام رای نداد، به مصوبه خودش رای داد که 
دولت را موظف می کرد در زمان اجرای برجام 
اقدامات مطرح شده را هم انجام دهد این دروغ 
تاریخــی را مرتب تکرار می کنند که برجام 20 
دقیقه ای تصویب شد درحالی که چنین چیزی 
صحت ندارد بلکه دستور عمل اجرای برجام را 

به دولت اباغ کردند.
موضوع قانون جدید هم اینطور نبوده است که 
24 ساعته تصویب شــود و از 2 ماه قبل زمان 
زیادی صرف آن شــد. اما مشکل اینجاست که 
این نمایندگان محترم مــی گفتند که صنعت 
هسته ای ما نابود شــده است. برای من سوال 
است که اگر واقعا چنین است، که البته من می 
دانم که چنین ادعایــی دروغ بوده، ولی اگر به 
قول آن ها صنعت هسته ای نابود شده، چگونه 
توقــع دارند در عرض 2 ماه اقداماتی که در این 
قانون نوشته شده است را دولت اجرا کند؟ بنده 
معتقد هستم که دولت توان اجرای این اقدامات 
را دارد یعنی صنعت هســته ای ایران کاما رو 
پا اســت و تمام این اقدامات قابل اجراست ولی 
آن هایی که می گفتند صنعت هسته ای ایران 
نابود شده و هم اکنون جزو نمایندگان مجلس 
هستند آیا این سوال برایشان مطرح نیست که 
اگر واقعا نابود شــده چگونه دولت 2 ماهه این 
اقدامــات را اجرایی کند؟ امــا در خصوص این 
بحث که این اقدامات منجر به عملیاتی شــدن 
مکانیزم ماشه می شود یا نه باید گفت، اصاح 
مکانیسم ماشه به معنی ترتیبات اجرایی بازگشت 
6 قطعنامه تحت فصل هفتم شورای امنیت که 
به دلیل طولانی بودنش به خاصه می گویند 
مکانیزم ماشه و این اقدام عما به قدری پیچیده 

اســت که به این زودی ها تحقق پیدا نخواهد 
کرد اما متاسفانه بســترش را فراهم می کند و 
باید دید که روند تحولات در آینده به چه سمتی 
پیــش می رود. پیش بینی من این اســت  که 
علیرغم اینکه این طرح به اسم مقابله با تحریم 
ها تصویب شده ولی عما کمک خواهد کرد تا 
اجماع بر علیه ایران در شورای حکام و شورای 
امنیت شــکل بگیرد و این به ضرر ما اســت. 
برجام توانسته بود بین قدرت هایی که بر علیه 
ایران متحد شــده بودند اختاف ایجاد کند اما 
متاسفانه ما مجددا با دستان خودمان یک اجماع 
در شورای حکام و شورای امنیت علیه خودمان 

شکل می دهیم.
مجلس یازدهــم و طراحان این طرح 
تاکید دارند که طــرح اقدام راهبردی 
برای لغو تحریم ها، نه تلاشــی برای 
برای  اقدامی  بلکــه  برجام،  از  خروج 
تداوم حیات آن و در راستای بندهای 
26 و 36 آن و مکمل گام های کاهش 
تعهدات برجامی اســت. این در حالی 
است که خوانش بیرونی آن درست در 
مقابل این موضع مجلس یازدهم قرار 
دارد. در این خصوص، نه تنها طرف های 
برجامی بلکه حتی خود رئیس جمهور و 

وزیر امور خارجه نیز با مخالفت با مفاد 
این طرح، معتقدند که عملیاتی کردن 
بندهای آن می توانــد به معنای اقدام 
ایران برای خروج از برجام تعبیر می 
شود. حال از نظر حقوقی و فارغ از یک 
خوانش سیاسی و دیپلماتیک داخلی و 
بندهای  اجرایی کردن  آیا  المللی،  بین 
طرح اقدام راهبردی مجلس برای لغو 
تحریم ها در راستای حمایت از برجام 

است و یا اقدامی برای خروج از آن؟
کمیسیون ویژه برجام متشکل از معاونین وزرای 
خارجه و مدیران اســت که کارش رسیدگی به 
تخلفات برجام می باشــد. و در چند روز آینده 
تشکیل جلســه خواهد داد. کشــورهای 1+4 
انگلیس، فرانســه، آلمان، روسیه، چین و ایران 
در جلســه ای مشــترک موضوع مطرح شده 
را بررســی می کنند تا مشــخص شود آیا این 
نقض آشکار برجام است یا خیر. زیرا اگر نقض 
باشــد اما فاحش نباشد، به سمتی نمی رود که 
ترتیبات اجرایی پیشنهاد شــده برای بازگشت 
قطعنامه ها اجرایی شــود. اما اگر نقض آشکار 
باشد آن ترتیبات اجرایی به ترتیب فعال خواهند 
شــد. حالا من و دیگران از نظر حقوقی ممکن 
است نظرات زیادی داشته باشیم و مجلس هم 
نظر خاص خودش را داشــته باشد و بگوید این 
نقض آشکار نیست اما نه مجلس و نه من و فرد 
دیگری تصمیم نمی گیرد، این کمیسیون است 
که تصمیم می گیرد و بررســی می کند که آیا 
غنی سازی 20 درصدی پیش بینی شده، و تولید 
فلز اورانیوم، و همچنین افزایش ذخایر اورانیوم، 
و تعداد سانتیریفیوژ مدرن IR6-IR4 ونحوه به 
کار گیری این سانتیریفیوژ ها، و وارد کردن آن 
ها به چرخه سوخت، نقض آشکار محسوب می 
شود یا خیر. به همین دلیل ما باید توجه داشته 
باشــیم اقداماتی که انجام مــی دهیم بهانه به 
دســت آن ها ندهد. یکی از مهم ترین اهداف 
و دستاوردهای برجام این بود که بهانه سازی را 
از طرف مقابل گرفته بود و آن ها نمی توانستند 
بگویند که ایران به سمت تولید ساح هسته ای 
پیش می رود. بنابراین زمانی که چنین مصوبه 
ای را اعمال می کنیم عما بهانه به دست آن 
ها می دهیم. باید کمی تامل کنیم و بسنجیم که 
آیا اقدامات ما به لغو تحریم های آمریکا منجر 
می شــود، که شواهد نشان می دهد نمی شود 

و اوضاع را پیچیده تر و خراب تر خواهد کرد. 
این وجود ســید مصطفی هاشمی  با 
طبا، نامزد انتخابات ریاست جمهوری 
دوازدهم، در گفت و گوی جمعه گذشته 
با برنــا در رابطه با طرح مجلس مبنی 
بر خــروج از برجــام صراحتا عنوان 
داشت که »اگر رئیس جمهور بودم به 
این طرح عمل نمــی کردم، ولو اینکه 
دادگاهی شوم و به خلع من بیانجامد 
و به زنــدان بروم، شــجاعت این را 
داشــتم که این طرح را عملیاتی نکنم 
و مجازات آن را به جان می خریدم.« 
ارزیابی شما در این رابطه چیست؟ آیا 

اگر روحانی به هر دلیلی در این شرایط 
حساس و بنا به دیدگاه خود و مصلحت 
کشــور از عملیاتی کــردن مصوبات 
طرح مذکور تا پایــان دولت دوازدهم 
سربازند، با توجه به اینکه طبق بند نهم 
طرح اقدام راهبردی برای لغو تحریم 
ها )مستنکفین از اجرای این قانون به 
تناســب، امتناع یا ممانعت از اجراء به 
طبقات 4 تا 7 طبقات مجازات تعزیری 
قانون مجازات اسلامی مصوب 1392 
محکوم می شوند(، محاکمه و زندانی 
مجلس  نمایندگان  آیا  شــد؟  خواهد 
یازدهم لحظه شــماری می کنند تا با 
تاخیر و یا در تــلاش در عدم اجرای 
مفاد این طــرح، ذیل ماده نهم همین 
طرح خواســته دیرینه خود در رابطه 
با محاکمــه فعالان برجامی از روحانی 
تا ظریف را کلیــد بزنند؟ اصلا در این 

شرایط چنین توانی وجود دارد؟
آقای هاشــمی طبا تحت تاثیر احساسات بوده 
ویک راه پیچیده و منازعه انگیز را مطرح کرده 
اســت. در صورتی که ده هــا راه دیگر موجود 
است و این موضوع در کشور ما بن بست ندارد. 
شــورای حل اختاف بین قوا وجــود دارد که 
همچون گذشــته می تواند فعال شود. راه های 
مختلف نامه نوشتن به رهبری و بحث نشست 
با رئیس مجلس را می توان مطرح کرد. به نظر 
من نباید به این اندازه نا امید بود این مسئله در 
کشور سازوکار قانونی دارد که در زمان اختاف 
نظر بین دو قوه یک شورا به جهت حل اختاف 
بین قوا تشکیل می شود و غیر از این خود مقام 
معظم رهبری در قانون اساسی وظیفه هماهنگی 
بین قوا و حل مشکات بین قوا را دارد که این 
کار، طی نامه نگاری انجام می شــود و هر دو 
طرف هم از مقام معظم رهبری تبعیت خواهند 
کرد. بنابراین نباید مسئله را اینقدر پیچیده تصور 
کنیم من به هیچ وجه موافق این ارزیابی های 
مطرح شده نیستم  این که به محاکمه کشیده 
شــوند و در به در دنبال بهانه ای برای محاکمه 
کردن باشند آن ها موضوعات زیادی دارند برای 
محاکمه کردن آقای روحانی وگرنه بحث تنها 
محدود به این موضوع نمی باشــد. به نظر من 
موضوع قابل حل است و به هیچ وجه کار به آن 

پیش بینی های اشاره شده نمی رسد.
از نظر شما اجرایی شدن مصوبات این 
طرح تا چه اندازه نشســت کمیسیون 
مشــترک برجــام در 26 آذر را تحت 

الشعاع قرار می دهد؟
این کمیسیون قطعا یکی از داغ ترین وضعیت ها 
را درچند سال گذشته خواهد داشت و به شدت 
هم تحت تاثیر قرار می گیرد که متاســفانه این 
تاثیر منفی است. حال ما باید ببینیم بالاخره چه 
تمهیداتی می توانیم در 26 آذر برای این نشست 

در نظر بگیریم. 
با این تفاسیر اگر به هر دلیلی در یک 
ســناریوی بدبینانه نهایتا کار به فعال 
شدن مکانیسم ماشه توسط کشورهای 
اروپایی کشیده شود، با توجه به آنکه 
قبل تــر دولت دونالــد ترامپ در 30 
شهریور سال جاری و در یک خوانش 
یک سویه حقوقی، اقدام به فعال کردن 
مکانیسم ماشه کرده بود و به دنبالش 
تمام اعضای ســازمان ملل و شورای 
امنیت را ملزم به رعایت قطعنامه های 
شــورای امنیت و تحریم های مربوطه 
کرده بود، آیا آمریکا به پروسه اروپایی 
ها برای احیای قطعنامه ها، ذیل فعال 
پیوست  خواهد  ماشه  مکانیسم  کردن 
یا به عکــس این آلمان، فرانســه و 
انگلســتان خواهند بود که اقدام 30 
کردن  فعال  در  کاخ ســفید  شهریور 

مکانیسم ماشه را تایید می کنند؟
اگر به آنجا ختم شــود آن ها می بایست دوباره 
این کار را انجام دهند زیرا عملی که آمریکا انجام 
داد خاف مصوبات شــورای امنیت بود. شورا و 
13 کشور عضو شورای امنیت خطاب به آمریکا 
نامه نوشتند که پس از خروج از برجام اجازه فعال 
کردن مکانیزم ماشه را ندارد و عملکرد آمریکا 
هیچ جنبه قانونی و مشــروعیت بین المللی را 
دارا نبــود. آمریکا با زور خودش می خواســت 
هماهنگی ایجاد کند که از نظر اقتصادی موفق 
بود اما از نظر سیاســی و دیپلماتیک کاما در 
آن موضوع شکست خورد. اما اینکه اروپایی ها 
چنین کاری را خواهند کرد یا خیر؟ باید گفت اگر 
این روند پیش برود پیش بینی می شود که آنها 
چنین کاری خواهند کرد و ایران را وارد بازی ای 
می کنند که نه تنها پروتکل الحاقی را متوقف 
کند، بلکه احتمال دارد از NPT هم خارج شود. 
بنابراین به سمت یک تقابل جدید می رویم که 
من فکر نمی کنم کار به آنجا برســد و قبل از 
وقوع این اتفاقات مشکل را ازطریق دیپلماتیک 

حل خواهند کرد.

دیدگاه

 علیرغم اینکه این طرح به اسم مقابله با تحریم ها تصویب شده ولی عملا کمک خواهد 
کرد تا اجماع بر علیه ایران در شورای حکام و شورای امنیت شکل بگیرد و این به ضرر 
ما است. برجام توانسته بود بین قدرت هایی که بر علیه ایران متحد شده بودند اختلاف 
ایجاد کند اما متاسفانه ما مجددا با دستان خودمان یک اجماع در شورای حکام و شورای 

امنیت علیه خودمان شکل می دهیم
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آغاز ترخیص کامیون های وارداتی دست دوم از گمرک
گمرک ایران بخشنامه مجاز بودن ترخیص کامیون های 
دســت دوم وارداتی را با هماهنگی ســازمان راهداری و 
حمل و نقل جاده ای به کلیه گمرکات اجرایی کشور اباغ 

کرد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از خبرگزاری 
مهــر، پس از آنکــه وزیر راه و شهرســازی طی نامه ای 
به رئیــس جمهور، خواهــان موافقــت وی با ترخیص 
کامیون های وارداتی دســت دوم )زیر 3 ســال ساخت( 
اروپایــی و کــره ای و ژاپنی که در انبارهــای گمرکات 
کشــور دپو شده اند، شــد، رئیس جمهور نیز بافاصله با 
درخواست وی موافقت کرد و به وزیر صمت دستور داد تا 
با ترخیص آنها موافقت کند.پس از موافقت وزارت صمت 
با ترخیص کامیون های دست دوم وارداتی که در سامانه 
جامع تجارت، ثبت ســفارش واردات شده بودند، گمرک 
و ســازمان راهداری نیز با یکدیگر توافق کرده اند که به 

ازای هر یک دســتگاه کامیون فرسوده که گواهی اسقاط 
دریافت کرده باشد، یک دستگاه کامیون دست دوم زیر 3 

سال ساخت از انبارهای گمرکات ترخیص شوند.
صدرالله بمانا مشــاور ســازمان راهداری و حمل و نقل 
جاده ای در امور نوسازی ناوگان عمومی حمل و نقل نیز 
دو هفته قبل، از موافقت رئیس جمهور با درخواست وزیر 
راه برای ترخیص حدود 2 هزار دستگاه کامیون مانده در 

انبارهای گمرک خبر داده بود.
کارشناســان بازار خودرو معتقدند با اجرای طرح واردات 
کامیون های دســت دوم اروپایی، عاوه بر آنکه مشکل 
کمبود کامیون نوساز و شــبه نوساز در کشور تا حدودی 
برطرف می شــود، مصرف ســوخت نیز کاهش یافته و 
قیمت کامیون های فرســوده که در حال حاضر به دلیل 
کمبود خودروی ســنگین، نجومی شــده، به شدت افت 

خواهد کرد.

افزایش قیمت روغن موتور خودروها و رونق 
بازار روغن های تقلبی  

از حدود یک ماه پیش و با رشد بیش از 50 
درصدی متوسط قیمت انواع روغن موتور، 
نارضایتی هایی از سوی صاحبان خودروها 
و مراکز تعویض روغــن به دلیل کاهش 
مراجعات مردمی و همچنین داغ شــدن 

بازار روغن های تقلبی مطرح شده است.
بــه گــزارش روزنامه »صبــح امروز« و 
به نقل از ایرنا، مشــتری پــس از دیدن 
فاکتور نمایندگی خودرو، برق از ســرش 

پریــد. »720 هزار تومان برای تعویض روغن موتور، فیلتر روغن، فیلتر هوای اتاق، فیلتر هوا، 
شیشه شــوی خودرو و فیلتر بنزین.« باور نمی کرد، با گذشــت تنها دو ماه از ســرویس قبلی 

هزینه ای بیش از دو برابری برای دریافت این خدمات پرداخت کرد.  
وقتی علت را جویا شــد، متصدی با لبخندی تلخ جواب داد: قیمت روغن موتور به شدت بالا 

رفته است.
به تازگی سازمان حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان مجوز افزایش قیمت 40 درصدی 
روغن موتور خودروهای ســواری، 53 درصدی خودروهای دیزل و 60 درصدی خودروهای 

صنعتی را صادر کرده است.
فارغ از افزایش و بی ثباتی نرخ ارز که موجب افزایش قیمت مواد اولیه وارداتی و داخلی تولید 
این روغن ها شده، اما کارشناســان معتقدند روغن موتور جزو اقام پرمصرف خودروهاست و 

باید شرکت های تولیدکننده افزایش قیمت کمتری بابت این محصولات خود می گرفتند.
در ایــن زمینه، »داود ســعادتی نژاد« رییس اتحادیه فروشــندگان لاســتیک، روغن، فیلتر، 
پنچرگیران و فیلترســازان تهران گفت: حدود دو ماهی است که تولیدکنندگان روغن موتور، 
برای محقق شدن افزایش قیمت های مدنظرشان از توزیع محصولات خود به بازار خودداری 

می کردند.
وی بیان داشت: اگر توزیع به موقع انجام می شد یا بنکداران به صورت مویرگی اقدام به توزیع 

می کردند،  شاهد افزایش یافتن قیمت ها نبودیم.
این مقام صنفی ادامه داد: با توجه به افزایش نرخ ارز و قیمت مواد اولیه و افزودنی ها و استفاده 

از ارز آزاد برای تامین آنها، افزایش قیمت روغن موتور اجتناب ناپذیر بود.
وی گفت:  این مســاله با توجه به کاهش ســطح درآمدهای مردم، منجر به توسعه استفاده از 

روغن موتورهای تقلبی در بازار خواهد شد.
ســعادتی نژاد اظهارداشت: روغن موتورهای تقلبی با استفاده از آرم، عائم و حتی قوطی های 
بسته بندی شرکت های اصلی و برند در مناطقی همچون شهر ری، دو دانگه و غیره و به دور 
از چشم بازرســان اتحادیه تولید و توزیع می شوند و انتظار می رود کارخانجات تولیدی برای 

مقابله با آنها پیش گام و با این اتحادیه و سایر اتحادیه های ذی ربط هماهنگ باشند.
استفاده از روغن موتورهای با کد رهگیری و برچسب  شناسایی

»علیرضا نیک آیین« رییس اتحادیه تعمیرکاران خودرو نیز می گوید: افزایش قیمت اجازه داده 
شده به شرکت های تولیدکننده روغن موتور، به طور قطع عواقب بدی به همراه خواهد داشت.

وی افزود: گرانی شدید این محصولات سبب می شود تا بازار روغن های تقلبی داغ تر شود که 
این مســاله موجب رغبت کمتر مردم برای تعویض روغن، طولانی تر شدن زمان تعویض و 

مراجعه مردم، صدمه به خودروها و آلایندگی های زیست محیطی خواهد شد.
این مقام صنفی تاکید کــرد:  روغن موتور یک محصول پرمصرف بوده و همچون آینه بغل یا 
چراغ خودروها نیســت که شاید چند سال در میان نیاز به تعویض داشته باشند، بر این اساس 

انتظار می رفت که سازمان حمایت اجازه افزایش قیمت کمتری به کارخانجات می داد.
وی، به تولیــد ماهرانه روغن موتورهای تقلبی اشــاره کرد کــه در کارگاه های زیرزمینی و  
زیرپله ای در خارج از محدوده شــهرها تولید می شــود و افزود:  راهــکار اصلی در این زمینه، 

استفاده از کدهای رهگیری و برچسب های »شناسا« مربوط به اتحادیه لوازم یدکی است.
نیک آیین همچنین خواســتار برخورد جدی و قانونی با خاطیان صنف چاپ در این موارد شد 
که حاضر می شوند با غیر از شرکت های اصلی و برند تولیدکننده روغن به همکاری بپردازند.

گام رو به جلو جانشین اندروید 
گوگل از طراحان برای مشــارکت در 
سیستم عامل فوچسیا )Fuchsia( که 
به عنوان جانشــین احتمالی اندروید 

شناخته می شود، دعوت کرد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به 
نقل از ایســنا، فوچسیا از سال 2016 
در دســت طراحی قرار دارد و گوگل 
اکنون علنــا از طراحان دعوت کرده 
است در این پروژه که به عنوان یک 
باز همه منظوره  سیســتم عامل کد 

توصیــف می کند، مشــارکت کنند.گوگل اعام کرده که اولویت های سیســتم عامل جدید 
شــامل امنیت، قابلیت به روزشــدن و عملکرد هســتند که حداقل دو مورد از آنها بزرگترین 
نقطه ضعف های اندروید محســوب می شوند. شرکت پاندا سکیوریتی در گزارش سال 2019 
خود اعام کرد دســتگاههای اندرویدی 50 برابر بیشتر از دستگاههای iOS اپل در معرض 
آلودگی بدافزارها قرار دارند. ماهیت غیریکپارچه اندروید هم به معنای آن است که بسیاری از 
دســتگاه های اندورید تا یک سال پس از عرضه شدن، جدیدترین نسخه به روز شده سیستم 

عامل اندروید را دریافت نمی کنند.
فوچســیا هنوز راه درازی برای راه یافتن به دستگاه ها در پیش دارد. این سیستم عامل رابط 
کاربری ندارد و شــمار محدودی از ســخت افزارها می توانند در این مرحله با این سیســتم 

عامل کار کنند.
بر اســاس گزارش فوربس، گوگل  نقشه راه فنی منتشــر کرده که اقدامات بعدی برای این 

سیستم عامل را تشریح می کند.

ایران به جمع ۱۰ کشور تولیدکننده ریل قطار 
پرسرعت پیوست
وزیر صنعت، معــدن و تجارت در 
جریان بازدید از مجتمع ذوب آهن 
اصفهــان از کارگاه تولیــد ریل در 
بخش نــورد 650 ذوب آهن بازدید 

کرد.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« 
و به نقــل از وزارت صنعت، معدن 
از  رزم حســینی  علیرضا  تجارت،  و 
کارگاه تولیــد انواع ریل راه آهن در 
شــرکت ذوب آهن اصفهان بازدید 

کرد.
شرکت ذوب آهن اصفهان از سال 1396 تولید انبوه ریل را در دستور کار خود قرار داده است.

این شــرکت هم اکنون 5 نوع ریل ویژه مترو، معدن، خطوط پرسرعت و کم سرعت و زبانه 
)برای تغییر مسیر و چهارراه ها( تولید می کند.

تولید انواع ریل در ذوب آهن مطابق با تازه ترین استانداردهای جهانی است و کیفیت محصول 
ســبب شده است که ذوب آهن )ایران( جزو 10 کشــور برتر تولید کننده ریل پر سرعت در 

دنیا قرار بگیرد.

خبر

»صبح امروز« به بررسی قانون جدید چک می پردازد؛ 

پایانی بر چک های دردسرساز
چــک اصلی تریــن ابــزار 
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در  که  اســت  معامله ای 
مبادلات تجاری، امکان 
خرید نسیه و مدت دار را 
برای فعــالان اقتصادی 
فراهم می کند. در کشور ما 
حجم زیادی از تراکنش های 
مالی از طریــق چک انجام 
می شــود که نشــان دهنده 
به  عنوان  اهمیت بالای آن 
و  ســهل الوصول ترین 
ارزان ترین ابزار معامله مدت دار در نظام اقتصادی 

است. 
به گزارش روزنامه »صبح امروز« در ســال های 
اخیر ضرورت کارآمدســازی چک و بهره مندی از 
مزایای منحصربه فــرد آن در مبادلات اقتصادی، 
چندین مرتبه اصــاح و بازنگری قانون چک در 
مقاطع زمانی مختلف را در پی داشــته اســت. با 
این  وجود، به دلیل عدم اتخاذ رویکرد متناســب 
با کارکرد حقیقــی و فعلی چک در اصاح قانون 
مذکور تا پیش از سال 1397، مشکات عدیده ای 
برای فعالان اقتصادی بــه وجود آمده بود.چراکه 
ســال های زیادی اســت که حضــور چک های 
بامحل در اقتصاد ایران، به فضای کســب و کار 
آســیب زده و خرید و فروش های اعتباری را دچار 
مشکل کرده بود. از سوی دیگر، حضور چک های 
حامل در اقتصاد ایران هم به این معضات اضافه 
شــده و ردیابی پرداخت هارا دچار مشــکل کرده 
است. بد نیست اشــاره ای به این نکته نیز داشته 
باشیم که بسیاری از معاماتی که می تواند برای 
اقتصاد دردسرساز شود، از طریق چک هایی صورت 
می گیرد که بعضاً میان چند ده نفر ســال ها دست 

به دست می شود.
آغاز عملیاتی شدن قانون جدید چک  

اکنون از امروز، 22 آذرماه، قرار اســت که قانون 
جدید چک عملیاتی شــود و بر این اســاس، این 
ســومین مرحلــه ای خواهد بود کــه اجرای این 

قانون را کامل خواهد کرد؛ بخشــی از قانون چک 
از آذر 97 و بخشی دیگر از آن در آذر 98 عملیاتی 
گردید و حال در سال 99 آخرین بخش از تغییرات 
این قانون عملیاتی می شود، تا اجرای قانون چک 

به طور کامل محقق شود.
از جمله اقداماتی که در فاز ســوم کلید خورده این 
اســت که فردی که یکی از چک های او برگشت 
خورده، دیگــر اجازه صــدور چک های بامحل 
بعــدی را نخواهد داشــت. همچنین صدور چک 
در وجه حامل ممنوع اســت و افراد ورشکسته نیز 
اجازه دریافت دسته چک ندارند. نکته حائز اهمیت 
دیگر آن است که با استناد به ماده 6 قانون صدور 
چک مصوب 13آبان ماه 1397 مجلس شــورای 
اسامی، ســقف عمر چک ها 3ساله خواهد بود و 
با درج شناسه یکتا در اختیار مشتریان قرار خواهد 
گرفت. بدین نحو که در متن هر برگه چک، عاوه 
بر درج شناسه یکتا )16 رقم(، عبارت »تاریخ صدور 
این برگه چک حداکثر تا تاریخ …معتبراســت« 
نیزقیدشده اســت. بنابراین مانند سابق، نمی توان 
بعضاً یک چک را تا ده ســال خارج از بانک و در 
گردش نگاه داشت و ظرف مدت 3سال چک باید 

به بانک برگردد.
افزایش اعتبار چک با برقراری تقارن 

اطلاعات
مطابق ماده 8 قانون »اصاح قانون صدور چک«، 
بانک مرکزی مکلف اســت امکاناتی را ایجاد کند 
تا صدور هر برگه چک مســتلزم ثبت مشخصات 
هویتــي دریافت کننده، مبلــغ و همچنین تاریخ 
سررســید چک برای شناســه یکتای برگه چک 
توسط صادرکننده در سامانه یکپارچه بانک مرکزی 
باشد. بنابراین امکان انتقال چک به شخص دیگر 
توسط دارنده تا قبل از تسویه، صرفاً با ثبت هویت 
گیرنده جدید برای همان شناســه یکتای چک در 
آن ســامانه امکان پذیر خواهد بود. سامانه مذکور 
به گونه ای خواهد بود کــه در صورت وجود چک 
برگشتی رفع سوء اثر نشده در سابقه صادرکننده، 
اجازه صدور برگه چک جدید برای وی داده نخواهد 
شــد.در این صورت افراد بدحســاب و کاه بردار 
امکان اخذ دســته چک را نخواهند داشت، چراکه 
استعام ســوابق، احراز عدم ممنوعیت ها و صدور 
دسته چک به  صورت متمرکز توسط سامانه بانک 
مرکزی و بر مبنای اعتبارسنجی انجام می گیرد. از 
طــرف دیگر اختصاص کد یکتا به هر برگه چک، 
امکان برقــراری تقارن اطاعات و افزایش اعتبار 
چک را فراهم می کند.بی شک با اجرای این قانون 
اعتبار چک صرفاً متکی بر لاشه کاغذی نخواهد 
بود و با پشــتیبان گیری و ثبت اطاعات مندرج 
در چک در سیستم متمرکز بانک مرکزی، اعتبار 
چک افزایش یافتــه و نگرانی در خصوص از بین 
رفتن آن در حوادثی از قبیل سیل، زلزله و... وجود 
نخواهد داشــت و وقوع جرائمی همچون جعل و 
سرقت چک به میزان قابل توجهی کاهش خواهد 
یافت و بعضاً حتی موضوعیت نخواهند داشت. از 

طرف دیگر با توجه به منوط شــدن صدور چک 
به ثبت اطاعات آن در ســامانه، امکان نظارت بر 
لحظه صدور برگه چک و کنترل افراد پرخطر برای 

بانک مرکزی فراهم می شود.
اصلاحات بنیادین در حوزه صدور چک

کارشناســان اقتصادی معتقدند در صورت اجرای 
کامل این قانون، می توان دل خوش بود که اعتبار 
دوباره به چک بازگردانده شــود. اصاحیه قانون 
چــک این امیدواری را به وجــود آورده که بتوان 
اصاحات بنیادین در حوزه صدور چک ها صورت 
داد و نه تنها بســاط پولشــویی از طریق چک را 
برچید بلکه زمینه ای را برای بازگشت اعتماد به این 
برگه بهادار در بازار فراهم کرد. نکته حائز اهمیت 
دیگر البته آن است که به مرور زمان چیزی به نام 
چک کاغذی وجود نداشته باشد و همه چیز تحت 
سیستم الکترونیکی قرار گیرد تا بتوان ردیابی را نیز 

به صورت سیستماتیک و دقیق صورت داد.
چندی پیــش قائم مقام بانک مرکزی با اشــاره 
به مشــکات اصلی حــوزه چک، گفــت: عدم 
ســاماندهی و تقویت اعتبار و اطمینان به چک و 
افزایش ریسک معامات و ایجاد ناامنی در فضای 
کســب وکار، اطاله دادرسی در پرونده های چک و 
تحمیل هزینه بالا به فعالان اقتصادی و همچنین 
ضعف نظارت و کنترل بر فرآیند صدور چک و اتکا 
صرف به لاشه کاغذی چک، مهم ترین مشکات 
و مســایلی بودند که منجر شد بازنگری و اصاح 
قانون صدور چک در دســتور کار قرار گیرد.دکتر 
اکبــر کمیجانی ادامه داد: اینگونــه بود که قانون 
جدید چک با عنوان »قانون اصاح قانون صدور 
چک« پس از انجام حجم گســترده بررسی های 
کارشناسی و آسیب شناسی دقیق وضعیت بحرانی 
چک های بامحــل و همچنیــن بهره مندی از 
تجارب موفق دیگر کشورها در حوزه قوانین چک، 
تدوین و بــا رأی قاطع نمایندگان محترم مجلس 
تصویب شد.کمیجانی افزود: اصاحیه قانون چک 
به حدی مترقی است که بسیاری از اقتصاددانان، 
فعالان نظام بانکی و کارشناسان اقتصادی، آن را 
یک جهش اساسی در اصاح نظام بانکی می دانند.

دولت از برنامه عقب است
یاسر مرادی، کارشناس حقوق بانکی در گفتگو با 
مهر با اشــاره به اجرای قانون چک و مواردی که 
اجرایی خواهند شد، گفت: تکالیف قانون چک در 
سه دسته خاصه شــده که بر طبق آن، برخی از 
بخش ها قرار بود در سال 97 اجرایی شده و اجرای 
برخی دیگر به سال 98 موکول شد، اگرچه بخش 
عمده ای از مواردی که در سال 98 قرار بود اجرایی 

گردند، عملیاتی نشده است.
وی افــزود: نکته قابل توجه آن اســت که بخش 
عمده ای از مواردی که قرار بود در سال 98 اجرایی 
شــود و اجرای آن موکول به بعد شــده، کماکان 
قابلیت اجرایی ندارند و دولت در این زمینه از برنامه 
عقب اســت؛ این در حالی است که تکالیف سال 
97 اجرایی شــده و تنها بخش عمده ای در مورد 

ماده 5 مکرر و ســامانه ای که باید محرومیت های 
مرتبط با بدهکاران بانکی را اجرایی کند و وجوهی 
که این افراد در کل شبکه بانکی دارند را در قالب 
یک سامانه متمرکز نماید، هنوز اجرایی نشده است.

مرادی با بیان اینکه هنوز این زیرســاخت فراهم 
نشده که این سامانه وجوهی که بدهکاران بانکی 
در کل شعب بانک ها دارند را مسدود نماید، تصریح 
کرد: بر این اســاس، بانک مرکزی برای پر کردن 
این خاء، از ظرفیت دســتورالعمل های حســاب 
جاری برای اجازه دادن به مشتری برای برداشت از 

حساب در خود بانک استفاده می کند.
وی در خصوص تکالیفی که قــرار بود از 22 آذر 
99 اجرایی شود و اجرای آن به هر دلیلی به تعویق 
می افتد نیز، اظهار داشــت: بخشی از این موارد به 
دلیل شرایط کرونا و بخشی به دلیل فراهم نبودن 
زیرساخت های لازم و بخشی دیگر به دلیل عدم 
فرهنگ سازی لازم در این رابطه به تعویق می افتد 
و به مرور و به صورت پلکانی اجرایی خواهد شد؛ 
البتــه باید به این نکته هم اشــاره کرد که قانون 
وقتی می گوید کــه 22 آذرماه باید »قانون چک« 
به صورت کامل اجرایی شــود، دستورالعمل ها و 
بخشــنامه های بانک مرکزی تــاب مقابله با آن 
را نــدارد و اگر بانک مرکزی بخواهد بخشــنامه 
298196/99 که مورخ 19/9/99 صادر شده است 
را اجرایــی کند، یا باید برای اجــرای این موارد و 
تعویق تکالیف قانونی مصوبه ســتاد ملی کرونا را 
بگیرد یا متن قانون چک در مجلس را تغییر دهد.

مــرادی گفت: نمایندگان مجلــس به دلیل عدم 
آمادگــی بانک مرکزی در اجــرای برخی از مفاد 
قانون چک، طرحی را در دســتور کار مجلس قرار 
داده اند که هفته آینده قرار است بررسی و تصویب 
شــود که در این صورت، بخشی از این مشکات 

عدم اجرای قانون مرتفع خواهد شد.
اعمال محرومیت ها برای صادرکنندگان چک

این کارشــناس حقوق بانکی خاطرنشــان کرد: 
مهمترین بخش اجرایی این بخشــنامه آن است 
که باید ســامانه صدور چک عملیاتی شده و چک 
نباید در وجه حامل باشد؛ ضمن اینکه این موضوع 
صرفاً به دســته چک هایی تعمیم داده می شود که 
جدید صادر خواهند شد. همچنین صدور چک هایی 
کــه از 20 دیماه 99 به بعــد در اختیار مردم قرار 
می گیرند، باید صرفاً در سامانه صیاد باشند.مرادی 
گفت: همچنین نقل و انتقال فیزیکی این چک ها 
هم مجاز دانسته شده؛ ولی حتماً باید تاریخ انقضای 
سه ساله روی آن درج شده و امکان در وجه حامل 

نخواهند داشت.
وی اظهار داشت: چک باید صرفاً از طریق سامانه 
صیاد صادر شــده و دارای کد رهگیری و کد یکتا 
باشد؛ ضمن اینکه در مورد شیوه های رفع سوءاثر 
در چک نیز که قباً اجرایی شــده بود؛ مجدد در 
بخشنامه اخیر نیز مورد تاکید واقع شده و از سوی 
دیگر، اعمال محرومیت ها بــرای صادرکنندگان 
چک برگشتی نیز اعمال شده و آنها امکان افتتاح 

حســاب و دریافت کارت بانکی جدید، وام بانکی، 
اعتبارات اسنادی و نیز ضمانت نامه ها را نخواهند 
داشــت.مرادی ادامه داد: همچنین کلیه حساب ها 
و کارت هــای بانکی و هر مبلغــی که متعلق به 
صادرکننده چک باشد، مســدود شده و به میزان 
مبلغ کســری چک، از آنها اجازه برداشــت داده 
خواهد شد. از ســوی دیگر، افرادی که تاجر بوده 
و ورشکســته اعام شده اند، امکان دریافت دسته 
چــک را ندارند؛ اگرچه باید ســامانه هایی که بین 
بانک مرکزی و قوه قضائیه تدارک دیده شود، هنوز 

تکمیل نشده اند.
وی اظهار داشت: اگر بانکی به وظایف خود عمل 
نکند و خســاراتی از بابت عدم اجرای قانون چک 
به افرادی وارد نماید، حســب مورد مسئول جبران 

خسارت افراد خواهد بود.
اجرای صحیح؛ کاهش چک های برگشتی

بی شــک اجرایی شدن  قانون جدید چک، درگام 
نخست تاثیر چشمگیری بر کاهش تعداد چک های 
برگشــتی خواهد داشــت اما اجرای کامل احکام 
مندرج در قانون اصاح قانون صدور چک، مستلزم 
مشــارکت و همکاری ســایر نهادها از جمله قوه 
قضائیه است. البته بد نیست اشاره ای به این نکته 
نیز داشته باشیم که به گفته برخی کارشناسان عدم 
نیاز به جابجایی چک، هزینه کمتر، ســهولت در 
اطاع رســانی نقل و انتقال چک به صاحب چک 
و امنیت بیشــتر و عدم امکان سرقت و مفقودی 
چک را از جمله مزیت های چک الکترونیک است.

در پایان نیز شــایان ذکر است بانک مرکزی این 
اطمینان را به مردم داد که بدون هیج نگرانی مانند 
گذشــته چک هایی را که در دست دارند، استفاده 
کنند. در این خصوص روز گذشــته روابط عمومی 
بانــک مرکزی در پیامی توییتری نوشــت: بانک 
مرکزی اجرای گام به گام قانون جدید چک را در 
دستور کار دارد. در حال حاضر مردم بدون نگرانی 
چون گذشــته چک هایی را که در دســت دارند، 
استفاده نمایند. سیستم بانکی نیز به همان شکل 

سابق آنها را کارسازی می کند.

مرادی: نمایندگان 
مجلس به دلیل عدم 
آمادگی بانک مرکزی در 
اجرای برخی از مفاد قانون 
چک، طرحی را در دستور 
کار مجلس قرار داده اند 
که هفته آینده قرار است 
بررسی و تصویب شود که در 
این صورت، بخشی از این 
مشکلات عدم اجرای قانون 
مرتفع خواهد شد

کمیجانی: 
اصلاحیه قانون چک 
به حدی مترقی 
است که بسیاری 
از اقتصاددانان، 
فعالان نظام بانکی و 
کارشناسان اقتصادی، 
آن را یک جهش 
اساسی در اصلاح نظام 
بانکی می دانند



۴
چهارشنبه19آذر1399/سالسوم/شماره824

Vol.3.No.824 / Desember.9.2020

www.sobhe-emrooz.ir
sobhe.emrooz.news@gmail.com

ی
اع
تم
اج

مدیرکل آموزش وپرورش خراسان رضوی مطرح کرد:

برگزاری حضوری کلاس درس 
در ۱5 شهرستان استان

به گزارش خبرگزاری »صبح امروز« به نقل از روابط عمومی اداره کل آموزش وپرورش 
خراســان رضوی، قاســمعلی خدابنده در تشــریح  وضعیت کاری مدارس و ادارات 
آموزش وپرورش خراســان رضوی از روز شنبه 22 آذرماه اظهار کرد: با توجه به اینکه 
بر اســاس اعام ســتاد مقابله با کرونا ، وضعیت شهرســتان های استان تغییر کرده 
اســت؛ بنابراین از روز شنبه 22 آذرماه تا پایان هفته آتی روند کاری مدارس و ادارات 

آموزش وپرورش در این استان تغییر کرد.
به گفته وی در شهرستان های با وضعیت نارنجی آموزش به صورت غیرحضوری ادامه 
خواهــد یافت و کادر اجرایی مدارس به صــورت 50 درصد در مدارس حضور خواهند 
داشــت. مدیران مدارس در این شهرســتان ها برای اســتمرار مطلوب آموزش های 

مجازی به نحو مقتضی برنامه ریزی خواهند کرد.
خدابنــده بابیان اینکه »در شهرســتان های با وضعیت زرد مــدارس با رعایت کامل 
پروتکل های بهداشتی مجاز به برگزاری کاس های حضوری خواهند بود« ابراز کرد: 
در این شرایط حضور در کاس برای دانش آموزان اختیاری است و در صورت تشکیل 
کاس های حضوری کادر اجرایی و آموزشــی نیز حضور خواهند داشــت و چنانچه 
کاس حضوری برگزار نشود کادر مدرسه به صورت دوسوم حاضر خواهند شد. در این 

شرایط نیز آموزش های غیرحضوری به نحو مقتضی ادامه پیدا خواهد کرد.
گفتنی اســت بر اســاس اعــام معاونــت بهداشــت وزارت بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشــکی کشور و انتشــار جدول رنگ بندی رســمی شهرستان های کشور، 
شهرســتان های باخرز، بجســتان، بردســکن، تربت حیدریــه، چنــاران، خلیل آباد، 
رشــتخوار، سبزوار، سرخس، قوچان، کاشمر، کوهســرخ، گناباد و مشهد در وضعیت 
نارنجی و شهرســتان های بینالود، تایباد، تربت جام، جغتای، جوین، خواف، خوشاب، 
 داورزن، درگــز، زاوه، صالح آباد، فریمان، فیــروزه، کات و مه ولات در وضعیت زرد

 قرار دارند.

سازمان بهزیستی توضیحاتی در رابطه با قطع حق 
عائله مندی زنان مجرد دارای معلولیت ارائه کرد؛ 

مسئول این اقدام
 دیوان عدالت اداری است!

ســازمان بهزیستی کشور در پی انتشار اخباری مبنی بر برقراری تماس تلفنی محمد 
شــریعتمداری وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با مسئولان ذیربط درباره درخواست 
برقــراری حق عائله مندی برای زنان مجرد، طی اطاعیه ای اعام کرد: »حذف حق 

عائله مندی زنان مجرد ارتباطی با دیوان محاسبات ندارد«.
به گزارش »صبح امروز« به نقل از ســازمان بهزیستی کشور، در این اطاعیه آمده 
اســت: در تاریخ 18 آذرماه 99، به مناســبت گرامیداشــت هفته معلولین و به منظور 
هم اندیشــی و شــنیدن دغدغه  های جامعه معلولان، نشســتی صمیمــی با حضور 
تشکل ها، سازمان های مردم نهاد و مراکز غیردولتی فعال در امور افراد دارای معلولیت 
با حضور محمد شــریعتمداری وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در سازمان بهزیستی 
کشــور برگزار شد. همزمان تعدادی از تشــکل  ها و مراکز در سراسر کشور از طریق 
ویدئوکنفرانس نشســت مذکور را همراهی می کردند و جمعی از اصحاب رســانه و 

خبرگزاری ها در جلسه حاضر بودند.
در بخــش ابراز نظرات و مشــکات مراکــز، NGO ها و تشــکل های فعال حوزه 
توانبخشــی، نماینــده  یکی از تشــکل های مردم نهاد اســتان خراســان جنوبی 
ســوالی مطــرح کرد مبنی بــر اینکه چرا حــق عائله مندی زنان سرپرســت خانوار 
 فاقــد فرزند و مجرد دارای معلولیت براســاس رای دیوان محاســبات کشــور قطع 

شده است.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی که  حســب روال معمول در جهت حمایت از حقوق 
معلولان در جلســات گفتگو برای پیگیری، بررســی و روشن شدن مطلب، نسبت به 
برقــراری تماس تلفنی با مســئولان ذیربط اقدام می کنند بــا دکتر مهرداد بذرپاش 
رییس دیوان محاســبات کشــور به صورت تلفنی در مورد مشکل طرح شده صحبت 
 کرده و او نیز قول رســیدگی و بررسی مشــکل را بصورت خاص به جامعه معلولان 

دادند.
براســاس این گزارش، پس از بررسی های  بیشــتر، مشخص شد که موضوع مطرح 
شده توسط تشکل مذکور که در جلسه به اشتباه اشاره شد که دیوان محاسبات آن را 
ابطال کرده، صحت نداشته است و موضوع به دیوان عدالت اداری مربوط می شود و 
امتیاز موصوف در فراز دوم بند )4( ماده 68 قانون مدیریت خدمات کشوری براساس 
نظر استفساری معاون محترم قوانین مجلس شورای اسامی مورخ 26 فروردین ماه 
1394 و رای هیات عمومی دیوان عدالت اداری به شماره 540655 مورخ 18 مهرماه 

1396 ابطال شده است.

»پسر ۱۴ ساله شیفته بازی آنلاین« 
حساب والدینش را خالی کرد

رئیس پلیس فتا اســتان تهران از کشــف پرونده با موضوع برداشــت غیر مجاز خبر 
داد و گفــت: والدین آگاه باشــند در صورت ســهل انگاری، امکان برداشــت مبالغ 
 غیرمجــاز از کارت بانکــی آن ها توســط فرزندان شــیفته بازی آنایــن، محتمل

 است.
به گزارش »صبح امروز« به نقل از میزان،  احســان بهمنی با بیان اینکه »شاکی به 
پلیس فتا اســتان مراجعه و ضمن ارائه مرجوعه قضائی، مدعی شد مبلغ 620 میلیون 
ریال در طول یک ماه از حســاب بانکی وی برداشت شده است« اظهار کرد: با توجه 

به این شرایط، مراتب برای رسیدگی در دستور کار پلیس قرار گرفت.
وی افزود: طی تحقیقات و بررســی های انجام شــده مشخص شــد پسر 14 ساله 
شــاکی با اطاع از شناســه های کارت بانکی پدرش و دسترســی به گوشی موبایل 
وی در طــول یکماه طی 9 مرحله تراکنش از 2 اســتریمر بــازی آناین در مجموع 
 مبلــغ 26 میلیون تومان حمایت مالی نموده و ســپس پیامک هــای بانکی را حذف 

می کرده است.
رئیس پلیس فتا اســتان تهران با بیان اینکه »پســر خطاکار ضمن ارســال مدارک 
هویتــی، طی 17 مرحله تراکنش بانکــی در مجموع مبلغ 36 میلیون تومان اقدام به 
خریدهای درون برنامه ای به واســطه وب ســایت فروش اعتبار مجازی برای بازی 
آنایــن می کند« گفت: در واقع اطاعات حســاب کاربری مربوط به بازی توســط 
مشتری به اپراتور وب سایت داده می شود تا فروشنده از طریق گیفت کارت و برنامه 
عبــور از تحریم آی پی، اقدام به افزایش اعتبار بــرای ارتقای قابلیت ها و تجهیزات 

جنگی برای اکانت مشتری نماید.
این مسئول انتظامی بیان داشت: ســرانجام با تکمیل پرونده مربوطه و هماهنگی با 
مقام قضایی، اقدامات برای برگشت مبالغ حمایت مالی واریز شده انجام شد، لذا مبالغ 
واریز شــده به وب سایت خرید اعتبار مجازی بنابه دریافت مدارک هویتی و خدمات 
موفقیت آمیز ســرویس دهنده برای شارژ اکانت بازی برای پسر شاکی قابل بازگشت 

نخواهد بود.
سرگرد بهمنی به شــهروندان توصیه کرد: به صورت مستمر برای مشاهده محتوای 
آموزشــی، مطالعه اخبار جرائم سایبری، مصونیت از شــگردهای مجرمانه و گزارش 

جرائم سایبری به وب سایت www.cyberpolice.ir  مراجعه کنند.

یادداشت 

دورکاری و عوارض جسمی که به همراه می آورد

یک واکسن کرونای ایرانی مجوز دریافت کرد

یک متخصص طب فیزیکی و توانبخشــی نسبت به افزایش 
عارضه ســر به جلو، گردن درد و مشکات اسکلتی در دانش 
آموزان و کارمندانی که در دوران کرونا در خانه بدون داشــتن 
صندلی استاندارد به حالت لمیده کار و مطالعه می کنند، هشدار 

داد.
به گزارش »صبــح امروز« به نقل از ایرنا، کامران آزما با بیان 
اینکــه »در دوران همه گیــری کرونا انجام امــور محوله به 
کارکنــان و کارمندان ادارات و شــرکت ها در منزل و فعالیت 
درســی دانش آموزان به صورت آناین در خانه از راهکارهای 
مهم پیشــگیری از ابتا به کووید19 و در عین حال چرخش 
اقتصاد اســت« اظهار کرد: برای پیشــگیری از کرونا توجه به 
مقوله دورکاری بیش از پیش مورد توجه قرار گرفته اســت. در 
چنین شــرایطی کارها و فعالیت ها و ارتباط با کارفرما عمدتا 
از طریق کار با کامپیوتر، تلفن و ایمیل و از این دست فناوری 

های ارتباطی صورت می گیرد.
آزما افزود: با وجود همه مزایای دورکاری، فراهم نبودن و مهیا 
نکردن فضای فیزیکی مناســب جهت کار در منزل می تواند 
به آسیب سیستم اسکلتی، عضانی و تغییر در ساختار فیریکی 
فرد منجر شود. گردن درد و دردهای ناحیه پشت و شانه یکی 
از شایع ترین شکایات اســکلتی و عضانی در بین کارمندان 
اســت.به گفته این متخصص طب فیزیکی و توانبخشــی در 
هنگام دورکاری، اســتفاده از میزهای غذاخوری یا پیشخوان 
آشپزخانه با ارتفاع نامناسب به عنوان میزکار بدون داشتن یک 
صندلی مناســب، نشستن روی زمین در حالت خمیده و بدون 
تکیــه یا کار با لپ تــاپ به صورت لمیــده روی کاناپه یا به 
عبارت دیگر نداشتن وضعیت مناسب و عدم رعایت ارگونومی 
از مهمترین علل ایجاد دردهای گردن و مشکات عضانی و 
اســکلتی است.آزما گفت: انجام امور در خانه و کار با کامپیوتر 
و مطالعه کتاب که نیاز به تمرکز زیاد دارد باعث می شــود که 
فرد ناخواســته ســر خود را بیش از حد به جلو آورده و تثبیت 

این حالت فرد را دچار ســندروم سر به جلو دچار می کند. این 
مســائل در مورد تحصیل و مطالعه دانش آموزان در منزل هم 
صادق است و حتی به دلیل اینکه در سنین رشد و سنین شکل 
گرفتن اســکلت بدنی توجه به آن در دانش آموزان از اهمیت 

بیشتری برخوردار است.
وی با بیان اینکه »عارضه سر به جلو گرچه می تواند به دنبال 
ضربه و آسیب شــغلی هم ایجاد شود، اما داشتن عادات غلط 
در انجام کارهای روزمره از عمده ترین علل آن است« تشریح 
کرد: اســتفاده و نگاه طولانی به تلفن همراه با گردن خمیده 
و لم دادن روی دســته مبل راحتی یا کار با لپ تاپ و موبایل 
به صورت دراز کشــیده با بالشــت بلند و تعداد زیاد زیر سر از 
دیگر عادات غلط بعضی کارمندان دورکار و دانش آموزان است 
که  به عارضه ســر به جلو و تغییر در ساختار قامتی این افراد 

منجر می شود.

متخصص طب فیزیکی و توانبخشــی گفت: نشستن نامناسب 
به جز درد گردن می تواند به مشــکات و شــکایات دیگری 
نظیر سردرد، سرگیجه، احساس خستگی و درد مبهم در نواحی 
پشت و شانه ها  یا دردهای تیر کشنده و نقطه ای پشت سر و 
حتی درد و صدا در مفصل فک منجر شــود و به دلیل تغییرات 
بیومکانیکی و سفتی عضات، کاهش محدوده حرکتی گردن 

از دیگر عوارض حالت سر به جلو است.
آزما افزود: احتمال آرتروز و آســیب دیســک های بین مهره 
ای گردن در این افراد بیش از افرادی اســت که گردن و سر 
آنها هنگام کار و مطالعه در وضعیت طبیعی است. کشیدگی و 
ضعف عضات پشــتی و همچنین سفتی و کوتاهی عضات 
جلو ســینه ناشــی از این حالت به ایجاد اختالات بیشــتر  در 
ساختار قامتی نظیر قوز پشتی، شانه های گرد و با چرخش روبه 
جلو منجر شده که تغییرات ظاهری ناشی از آن کاهش اعتماد 

به نفس را در پی دارد.
بــه گفته وی به طور خاصه فراهم کــردن الزامات و فضای 
فیزیکی مناســب کار، آشنایی با نحوه اســتفاده درست کار با 
کامپیوتر، لپ تاپ و تلفن همراه همچنین داشتن میز و صندلی 
اســتاندارد و اصول صحیح نشستن و در کنار آن انجام ورزش 
و حرکات اصاحی از مهمترین راهکارهای پیشــگیری از این 

گونه مشکات است.
آزما ادامــه داد: ارتفاع مانیتور کامپیوتــر و فاصله آن با کاربر 
مهمترین معیار است. در صورتی که مانیتور بیش از 50 تا 60 
ســانتیمتر با کاربر فاصله داشته باشــد فرد مجبور به نشستن 
در حالت خمیده ، بدون تکیه و حالت ســر به جلو می شــود و 
قسمت بالای مانیتور کامپیوتر بایستی با چشم کاربر هم سطح 
باشد و در مورد لپ تاپ بیش از 15 سانتیمتر پایین تر از چشم 

ها قرار نگیرد .
وی افزود: ارتفاع بیش از حد یا کمتر از آن گردن را در وضعیت 
نامناسبی قرار میدهد . صندلی های دسته دار با قابلیت تنظیم 
ارتفاع دســته و نشیمن گاه مناســبترین است و در این حالت 
ارتفاع نشــیمنگاه را باید طوری تنظیم کرد که کف پا به زمین 
برســد و زانوها همســطح یا کمی پایین تر از مفصل ران قرار 
گیــرد و تکیه گاه صندلی 10 تا 15 درجه از حالت عمود عقب 
تر باشد به ارتفاع میز و چیدمان اجزای کامپیوتر مطابق اصول 
ارگونومی هم بایســتی توجه کرد. اســتراحت و تغییر وضعیت 
بدن به مدت دو تا ســه دقیقه به ازای هر 20 تا 30 دقیقه کار 
و انجام چند حرکت کششی ستون فقرات از دیگر راهکارهای 
پیشــگیری از آسیب اســت. انجام  ورزش هایی نظیر یوگا و 
پیاتس در حفظ نحوه صحیح نشســتن کمک کننده اســت. 
همچنین توصیه می شود حرکات کششی و ورزشها ی قدرتی 
مناسب وضعیت سر به جلو در برنامه ورزشی گنجانده شود  که 
می توان به کشش عضات ســینه و عضات خلف گردن و 

تقویت عضات ستون فقرات پشت اشاره کرد.

دبیر کمیته ملی اخاق در پژوهش وزارت بهداشــت با اشاره 
به فازهای مطالعه انســانی، گفت: فعا تنها یک واکســن 
کرونــای ایرانی از ســوی ســازمان غــذا و دارو به کمیته 
اخاق در پژوهش وزارت بهداشــت ارجاع شد و مجوز آغاز 
مطالعــه انســانی را دریافت کرده اســت.به گزارش »صبح 
امروز« به نقل از ایســنا، احســان شمســی کوشکی درباره 

وضعیت واکســن های کرونای ایرانی، اظهار کرد: فعا تنها 
یک واکســن کرونای ایرانی از سوی سازمان غذا و دارو به 
کمیته اخاق در پژوهش وزارت بهداشت ارجاع شد و مجوز 
آغاز مطالعه انســانی را دریافت کرده است. به محض اینکه 
مســتندات مربوط به هر یک از واکسن های دیگر را دریافت 
کنیم، بررســی آن را آغاز می کنیم.به گفته شمسی کوشکی 

مرحله مطالعه انسانی واکسن، دارای فازهای متعددی است 
بــه طوری که ابتدا به تعداد کمی از افراد واکســن را تزریق 
می کنند، در فاز دوم به تعداد بیشــتر نســبت به مرحله اول 
و در فاز ســوم به تعداد بیشــتری از افراد نســبت به مرحله 
دوم، واکســن را دریافت می کنند.دبیر کمیته ملی اخاق در 
پژوهش وزارت بهداشت با بیان اینکه »مرحله انسانی تولید 

واکسن سه فاز دارد که بعد از نتایج موفق هر فاز، وارد مرحله 
بعدی می شــوند« گفت: اگر در هر سه مرحله مطالعه انسانی 
نتایج ایمن و اثربخش بود،  آن زمان می توان به سمت تولید 
صنعتی واکسن رفت. در عین حال باید توجه کرد که افرادی 
که در مراحل تحقیق انســانی تولید یک واکســن شــرکت 

می کنند،  همه به صورت داوطلبانه باید شرکت کنند.

چرا دانش آموزان در مقاطع مختلف گرایش زیادی به دروغ گفتن پیدا کرده اند؟

اینترنتم قطع شد لطفاً برگه  امتحانی ام را قبول کنید!
ســرویس اجتماعی: حدود یک ســال 
می شــود که وضعیت کرونا و گسترش این 
ویروس همه کشــور و از جملــه مدارس و 
بالتبــع آن دانش آمــوران و معلمان را درگیر 
خود کرده اســت. تا حدی که از اســفندماه 
سال گذشته تا به امروز، کاس های درس و 
به دنبال آن پرســش و پاسخ کاسی و حتی 
امتحانات به صورت آناین برگزار می شــود. 
فــارغ از ایــن موضوع که در شــرایط فعلی 
وزارت آموزش  وپــرورش راهی جز برگزاری 
کاس هــای آنایــن بــرای دانش آموزان 
نداشت، اما وضعیت فعلی این مسأله را بیشتر 
برجســته کرده اســت که چرا دانش آموزان 
گرایش زیادی بــه دروغ گفتن پیدا کرده اند. 
هر چند اگر شــما معلم باشــید بــه راحتی 
می توانید با چند بار ســر کاس رفتن به این 
موضــوع پی ببرید، اما فضــای مجازی این 

مسأله را حادتر و پررنگتر کرده است.
کافی اســت یک بار پرسش و پاسخ کاسی 
یا امتحان آناین برگزار شود و از این طریق 
متوجــه حجم زیــاد بهانه هــا و دروغ های 
متفاوت از سوی دانش آموزان خواهید شد. اما 
پرســش اصلی اینجاست چه شد که گرایش 
به حجم زیاد دروغ گویی در بین دانش آموزان 
به وجود آمده و هــر روز بهانه های مختلف 
این قشــر در رابطه با درس و تکالیف درسی 
و... بیشتر می شــود؟ سیستم آموزش وپروش 
چطور یک کودک را از همان ابتدایی که وارد 

نظام آموزش می شود جامعه پذیر می کند که 
به مرور زمان یاد می گیرد برای اینکه کارش 

پیش رود دروغ بگوید یا بهانه تراشی کند؟
بــه عنوان یک معلــم اولیــن فاکتوری که 
گرایش یــک دانش آموز را بــه دروغ گویی 
زیاد می کند فضای آموزشی می دانم. یادمان 
باشــد مدرســه و نظام آموزشــی و پرورش 
نباید خصوصی باشــد چراکه باعث می شود 
دانش آمــوز و پدرومــادرش احســاس کنند 
بــا پرداخت شــهریه معلم، مدرســه و حتی 
نمره های درســی را خریده اند و از این طریق 
هر طور کــه دانش آ موز بخواهــد، می تواند 
در مورد نــوع درس خواندنــش رفتار کند. 
مثال بارز آن وجود تعــداد زیادی از مدارس 
غیردولتی اســت که در این مــدارس عماً 
مفهومی به نام نظم فراموش شده است و هر 
دانش آموز می تواند با هر نظم و قاعده ای که 
مد نظر دارد در مدرســه و کاس رفتار کند. 
پس اولین ضربه ای که دانش آموز در این نوع 
از مدرسه می بیند فقدان و گم کردن مفهومی 

به نام نظم است.
 از ســوی دیگر در این نــوع مدارس معلم، 
ناظم، معاون و مدیر عماً مفهوم واقعی خود 
را از دســت می دهند، دانش آموز و والدینش 
بــه خود حق می دهند کــه در مورد هر چیز 
آموزشــی و پرورشــی مدرســه و حتی نوع 
رفتار معلم اظهــار نظر کنند درنتیجه مفهوم 
سلسله مراتبی قدرت و به تبع آن پیروی از آن 

بی معنا می شود. در این شرایط دانش آموز به 
این باور می رسد که حتی مدیر هم نمی تواند 
بر او اعمال نظم کند. چنین وضعیتی هرج و 
مرج را به وجود می آورد درنتیجه یک مدرسه 
معنای واقعی خود را از دســت می دهد؛ پس 
در چنین وضعیتی به راحتی می توان نافرمانی 
و سرپیچی از دستورات کرد و درنهایت دروغ 

گفت.
در این دوران بارهــا از دانش آموزان امتحان 
آناین گرفتم چند مســأله نظرم را بســیار 
جلــب کرد، نکتــه اول این کــه دانش آموز 
همواره از زمان مشخص شده کاس آناین 
-کمترین  می شــود  حاضر  دیرتر سرکاس 
تأخیــر 5-10 دقیقه بود- اگر می خواســت 
تمرینی حل کند همیشه تمرین کپی شده از 
تمارینی حل شــده موجود در فضای مجازی 
ارائه می داد. ســوم، اینکه برخی به خود این 
حــق را می دادند که مداوم به معلم گوشــزد 
کنند خســته شــدند، کاس طولانی است 
معلم زودتــر درس را ارائه دهــد و کمتر به 
توضیحاتــی فراتر از کتاب بپــردازد. درواقع 
دانش آمــوز برای خود و معلــم چارچوبی از 
میزان ارائه دانش  را مشخص می کند و معلم 
نباید پا فراتر از ایــن چارچوب بگذارد با این 
استدلال که این موضوعات در کتاب نمی آید 

و لزومی به گفتن آن نیست.
 نکتــه دیگر زمان امتحان اســت. وقتی که 
امتحان آناین برگزار می شود دانش آموزان با 

هم گروهی در تلگرام و ... تشکیل می دهند 
برگه امتحانی را در آن گروه می فرستند و در 
بیشتر مواقع دانش آموز ممتاز کاس پاسخ ها 
را می نویسد و جالب تر آنکه بسیاری از مواقع 
دانش آموزان همان پاســخ را بدون تغییر در 

جمله بندی ارسال می کنند. 
در صورت چرایی ایــن وضعیت می توانید با 
انواع قسم، قسم نامه ها و بهانه ها روبه رو شوید 
و اینکه چقدر راحت یک دانش آموز 14، 15، 
16 و 17 ســاله قســم دروغ می خورد. اخیراً 
بهانه جدیدتر ایجاد شــده وقتــی که زمان 
امتحان بــه پایان رســیده و دانش آموز باید 
پاســخ های برگه امتحانی خود را برای معلم 
ارسال کند ناگهان اینترنتش قطع شده و 40 
دقیقــه بعد وصل می شــود و در جواب معلم 
می گویــد: »خانم اینترنتم قطع شــده خوب 
وقتی نت ندارم چطور باید جواب هامو براتون 
بفرستم«. نکته دیگری که در این بین وجود 
دارد زمانی است که والدین و دانش آموزان از 
حجم ارائه درس، مدت زمانی که معلم برای 
ارائه درس در نظر می گیرد، تعداد ســوالات 
امتحانی یا میزان ســختی و آســانی آن و... 
شکایت می کنند. شــکایت به ناظم و معاون 
می رسد ناظم در گروه تلگرامی و ... معلمان 
نحوه سوال دادن را شرح می دهد: »سوالات 
کم باشــد، توضیح اندک باشــد، بهتر است 
سوالات چهارگزینه ای یا جای خالی باشد«. 

این کام یعنی کاهش قدرت معلم. 

اما یــک دانش آموز چطــور می تواند روش 
درست رفتار را بیاموزد؟ اینکه بداند امتحانی 
که می دهد برای سنجش دانش اوست و تنها 
ماک نمره نیست که بخواهد برای آن از هر 
بهانه ای اســتفاده کند تا نمره مورد نظر خود 

را کسب کند؟
آیا مدرســه و نظام حاکم بر آن آموزش لازم 
را به او ارائه می دهد کــه آنچه اهمیت دارد 
چیــز دیگری اســت؟ یا کتاب های درســی 
روش صحیــح رفتار و جامعه پذیــری را به 
یک دانش آموز می آموزد؟ مســلماً نیاز است 
تا با تغییر در محتوای آموزشــی، ارزشمندی 
مفاهیمی که از گذشته برای ایرانیان جایگاه 
والایی داشــته مثل راســتگویی، نظم و... را 
ارائه داد. نکتــه دیگر جلوگیری از خصوصی 
شــدن نظام آموزش و پرورش است؛ چراکه 
آموزش و پرورش امری قابل معامله نیست و 
درنهایت بازگشت سلسله مراتب قدرت مدیر، 
معاون و معلم. حــدی از قدرت برای اعِمال 
نظم و آموزش درســت رفتار در برابر افراد با 
شخصیت های مختلف و جایگاه های متفاوت 
بسیار حائز اهمیت است. دانش آموزان امروز 
و بهتر بگویم نســل امــروز این نظم و رفتار 
صحیــح در قبال افراد با جایگاه های مختلف 
را نیاموخته اند؛ درنتیجه بی نظمی و بی اهمیت 
بودن نســبت به آن تبعات زیادی را می تواند 
از یک اجتماع کوچک که خانواده و مدرســه 
است تا یک اجتماع بزرگ را به همراه بیاورد.
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زایش و رویش فرهنگ در کلیدر
 مرجانه حسین زاده

» و ســرانجام کلیدر در روز سه شــنبه بیستم آذرماه 
1363 منتشر و پخش شد« این جمله را چند روز قبل 
در یکی از یادداشــت های محمود دولت آبادی که در 
کتاب »نونِ نوشــتن« به چاپ رسیده است، خواندم و 
زیر آن را خطی پررنگ کشــیدم تا یادم بماند کلیدر 
36 ســال قبل در چنین روزی متولد شــده تا به قول 

نویسنده »یادگاری باشد برای مردم آینده«
ســال قبل زمانی که پاییز تازه به کــفِ کفش هایم 
چســبیده بود، کلیدر را از کتاب فروشــی آبان خریدم 
و اواخــر همــان فصل، جلدِ دهم ایــن رمان 2500 

صفحه ای را بســتم تا بهترین پاییزم را پیش از سی سالگی به سرعت و با تعقیب رخدادهای 
این کتاب طی کنم و حالا تابلوی روستای کلیدر در فاصله  50 کیلومتری شهرستان نیشابور، 
برایم دالانی به تاریخ اســت برای یادآوری بزرگ ترین حماسه ی روستایی ایران و تابلویی از 

سیمای اجتماعی و فرهنگی این سرزمین.
این نام حالا برای من گنجینه ای ســت از شــیوه ی گفتار، آرایش رفتار، آداب و رسومِ قومی، 
ســلوک، خلق  و خوی ایلیاتی، مناسبات قومیتی، مشاغل، آیین ها، چهره شناسی مردم کرمانج 

و سندِ معتبر و تاریخ زنده ای که بیش از این ها را نیز با خود حمل می کند.
کلیدر برای تمام دوســت داران اش تا همیشه یادآور باد و بیابان، رنج فقر، چهره ی سوخته ی 
مردم ایلیاتی، صدای سوزناک چگور، قحطی، خاک تشنه ی کویر، خونریزی، گلوله و طوفان، 

خشم طبیعت، زمهریر، مبارزه ی طبقاتی، عوام فریبی و فرصت طلبی خواهد بود.
حماســه ای که در کلیدر، یعنی حجیم ترین رمان فارسی پهلو گرفته، نقشه ی کاملی از تاریخ 
و فرهنگ و جغرافیای خطه ی زرخیزِ خراســان را به دســت نسل های بعد می رساند تا آن را 
جاودانه کنند تا فراموش نکنیم که هنوز بانوان نیشــابور وسبزوار زمان ریسیدن پشم و بافت 
فرش، چهاربیتی های گل محمد را برای فرزندانشــان سر می دهند و چوپانان کرمانج  خراسان 
در بیابان های این خطه، آهنگ خان کلمیشــی را می خوانند تا این شاهکار ادبی گذشته، حال 

و آینده را به دوش بکشاند.

حذف سارا و نیکا، ساخت »پایتخت ۷« را 
علنی کرد

انتشار خبر حذف 2 بازیگر نوجوان در فصل جدید از سریال »پایتخت«، می تواند تاییدی باشد 
بر ساخته شدن این مجموعه برای نوروز 1400. ضمن اینکه اعام حذف شخصیت های سارا 
و نیکا، در ساعت های اخیر با واکنش برخی از بازیگران اصلی این مجموعه همراه شده است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایسنا، به نظر می رسد مراحل پیش تولید ساخت 
فصل جدید از سریال »پایتخت« در سکوت خبری آغاز شده باشد اما تاکنون خبری رسمی در 
این زمینه منتشر نشده است. با این حال حذف نقش سارا و نیکا و بازگشت نقش بابا پنجعلی 
با بازی علیرضا خمسه، مهمترین تغییراتی است که در همین گمانه زنی ها برای فصل هفتم 

از سریال »پایتخت« برشمرده می شود.
هرچند ویدئوی شــامگاه گذشــته دو بازیگر نوجوان این سریال که به نظر می رسد حواشی 
اخیرشان در فضای مجازی علت حذف آن ها از سریال تلویزیونی »پایتخت« است، برخی از 

این خبرها را از حد گمانه زنی فراتر برده و تایید می کند.
در پی انتشــار ویدئویی از خواهران فرقانی که حذفشان از پایتخت 7 را تایید می کرد، برخی 
بازیگران این ســریال، مهران احمدی و بهرام افشاری نسبت به این خبر واکنش نشان دادند 
و البتــه در این بین برخی بازیگران بی ربط به این مجموعه که عادت کرده اند، با هر اتفاق، 

اظهارنظری را مطرح و روانه فضای مجازی کنند، این بار هم ساکت ننشستند.
مهران احمدی، بازیگر نقش بهبود که پس از غیبت در چند فصل، به »پایتخت 6« برگشت، 
خواستار آن شــده است که به این دو دختر بی احترامی نشود و بی جهت قضاوتشان نکنند؛ 

»شاید اگر شما در شرایط زندگی آن ها بودید اشتباهات بزرگتری را مرتکب می شدید«
احمدی در بخش دیگری از اظهار نظرش آورده اســت که »این دو نوجوان هیچوقت ادعای 
بازیگری نداشــتند« و تاکید کرده است: »دین ما و مرام ما همیشه به رسم قلندری و محبت 

و گذشت بوده است و نه انتقام و تنبیه و بی معرفتی.«
این بازیگر در پایان صحبت هایش نوشــته است: »ســازندگان محترم »پایتخت« ان شاءالله 
که موفق باشید!!!!«؛ جمله ای که تلویحا از غیبت دوباره بهبود در فصل جدید حکایت دارد.

بهرام افشــاری نیز با تاکید بر اینکه سارا و نیکا فرزند »پایتخت« هستند و هیچ وقت ادعایی 
نداشتند، نوشته است، »مثل خود من که طرفدار »پایتخت« بودم و با آن رشد کردم.«

بازیگر نقش بهتاش از »پایتخت« به عنوان یک خانواده یاد کرد و نوشت »از همه مسوولان 
محترم که دلیل موفقیت و محبوبیت »پایتخت« را  نشــان دادن تحکم خانواده و همدلی و 
بخشــش می دانند، درخواست می کنم فرصت جمع شدن در کنار هم را به وجود بیارند. باشد 

در این روزها تاش کنیم که دوباره لحظه ای هم وطنانمان را شاد کنیم«
به گزارش صبح امروز، فصل ششــم از ســریال پایتخت نــوروز 1399 روی آنتن رفت که 
انتقادهایی را به روند داســتان و فیلمنامه به همراه داشــت. این فصل از »پایتخت« که در 
نهایت به دلیل شیوع کرونا ناتمام مانده بود با این وعده از سوی سازندگان همراه شد که پس 

از اتمام یا کاهش شیوع ویروس کرونا ادامه سریال تولید و پخش خواهد شد.

یادداشت

کافه شعر

فروش یک اسکلت تاریخی در حراجی و انتقادها به آن نقاشی ۲۸۰ هزار یورویی در سطل زباله!
اســکلت یک ببر دندان خنجری در یک حراجی ده ها هزار 

دلار به فروش رفت.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و بــه نقل از خبرگزاری 
فرانســه، اســکلت حدودا 40 میلیون ســاله یک ببر دندان 
خنجری در یک حراجی سوئیســی بــه قیمت 84350 دلار 

فروش رفت.
این اســکلت که تقریبا 120 ســانتی متر طول دارد، فقط در 
عرض یک دقیقه توسط یک مجموعه دار خصوصی خریداری 
شــد.پیش تر ارزش تخمینی اسکلت این گونه منفقرض شده 

بین 65 الی 90 هزار دلار برآورد شده بود.
به گفته مدیر حراجی، این اســکلت 37 میلیون ســاله تا 90 
درصد کامل است و می توان آن را یک اسکلت نادر محسوب 

کرد.
عاوه بر این دندان متعلق به یک دایناســور »تیرانوسوروس 
رکس« نیز در این حراجی به قیمت 6 هزار دلار فروخته شد.
با ادامه فروش چنین مواردی در حراجی ها انتقادها به فروش 

 آن ها در بازار نیز افزایش پیدا کرده است.

برخی از دیرینه شناسان معتقدند فسیل  حیوانات و گیاهان آثار 
تزئینی نیستند که توسط مجموعه داران خریداری شوند، بلکه 
شواهدی از نحوه تکامل زندگی بر روی کره زمین محسوب 
می شوند و بنابراین باید مورد بررسی های علمی قرار بگیرند و 

در موزه ها برای عموم مردم به نمایش گذاشته شوند.
چندی  پیش اســکلت یک دایناســور »آلوسور« که به حدود 
150 میلیون ســال پیش تعلق دارد، در یک حراجی به قیمت 

سه میلیون یورو فروخته شد.

پلیس آلمان تابلو نقاشی ارزشــمندی را که یک بازرگان در 
فرودگاه »دوسلدورف« جا گذاشــته بود در یک سطل زباله 

پیدا کرد.
بــه گزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل از دویچه وله، 
اواخر ماه نوامبر یک بازرگان آلمانی تابلو نقاشــی ســورئال 
ارزشمندی از »ایو تانگی« نقاش فرانسوی را به طور اتفاقی 
در فرودگاه »دوسلدورف« جا گذاشته بود و حالا پلیس آلمان 
با کشف این تابلو در یک سطل زباله نزدیک فرودگاه این اثر 

هنری را از نابودی حتمی نجات داده است.
این تابلو نقاشی که ارزش آن 280 هزار یورو برآورد می شود 
در یک جعبه مســتطیلی مقوایی قرار داده شده بود. بازرگان 
آلمانــی که اطاعاتی از هویتش مشــخص نیســت پس از 
رســیدن به مقصد، متوجه نبودن تابلو نقاشی شده بود. او با 
ارســال چندین ایمیل به پلیس دوسلدورف خواستار جست و 
جو برای تابلو نقاشــی با ابعاد 60 در 40 سانتی متر شد اما در 

جست و جوهای اولیه اثری از تابلو پیدا نشد.
با پیگیری های بیشتر و ادامه جست و جوها این اثر درنهایت 

در سطل زباله های کاغذی قابل بازیافت کشف شد.
پلیس آلمان که روز چهارشنبه این تابلو نقاشی را به صاحب 
اصلی اش تحویل داده اســت کشف این اثر هنری را یکی از 

بهترین داستان های سال جاری عنوان کرده است.
»ایو تانگی« متولد ســال 1900 از نقاشــان فرانســوی آثار 
انتزاعی و مناظر ســورئال بود. از جمله هنرمندان معاصر این 

نقاش به »سالوادور دالی« می توان اشاره کرد.

بازیگران با  نقش آفرینی در چه فیلم هایی به چشم آمدند؟

سکه شانس بازیگران در سینما
بســیاری از بازیگــران 
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این  با  ایران  سینمای 
در  ســال ها  کــه 
متفاوت  فیلم هــای 
به  و  کرده اند  بــازی 
لحــاظ حضــور در آثار 
کارنامــه  ســینمایی 
پرشــماری دارند، اما به 
و  تماشــاگران  چشــم 
نیامده انــد.  منتقــدان 
همان  بــا  نیز  برخــی 
نخستین حضورشان در سینما دیده شده اند 
یا نقش آفرینی در فیلمی خاص سبب شده 
اســت به چشــم بیایند. در این نوشتار به 
فیلم هایی پرداخته  ایم که ســکه شــانس 
بازیگران سینما بوده اســت و با بازی در 
آنها نزد تماشــاگران و منتقدان شــناخته 
شــده اند. البته باید این نکتــه را در نظر 
داشــت که این بررســی بدون توجه به 
حضــور این بازیگــران در ســریال های 
تلویزیونی اســت چرا کــه برخی پیش از 
ورود بــه عرصــه ســینما، در تلویزیون 
بازیگران شناخته شده و محبوبی بوده اند. 
ماک به چشــم آمدن ایــن بازیگران در 
ســینما، بــدون در نظر گرفتــن کارنامه 
تلویزیونی یا تئاتری شان بوده که البته بنا 
به پســند مخاطب ممکن است انتخاب ها 
متفاوت باشد. اما ماک ما فراگیرترین آثار 

به لحاظ نگاه سینمایی بوده است.
 پرویز پرستویی

سال  را  ســینما 
62 بــا بازی در 
»دیــار  فیلــم 
به  عاشــقان« 
نــی  ا د گر ر کا
کاربخش  حسن 
کــرد.  تجربــه 
اگرچــه برای بــازی در ایــن فیلم دیپلم 
افتخار بهترین بازیگر نقش دوم جشنواره 
فجــر را دریافت کرد امــا آنچنان که باید 
دیده نشد. ســال بعد در »پیشتازان فتح« 
ناصر مهدی پور ایفای نقش کرد. سال 66  
در 3 فیلم »مار« و»شــکار« هردو ساخته 
مجید جوانمرد و »ســازمان 4« حســن 
جوانبخــش بازی کــرد. اما هنــوز برای 
نبود.  شده  ای  شــناخته  چهره  تماشاگران 
ســال 69 در فیلــم » حکایــت آن مرد 
خوشــبخت« غامرضا حیدرنــژاد، ایفای 
نقش کرد. اما اتفاق مهم زندگی حرفه ای 
اش ســال 73  رقم خورد. جلوی دوربین 
داوود میرباقری رفــت و بازی در فیلم » 

آدم برفی« او را نزد سینمارو های حرفه ای 
و منتقدان، چهره ای نام آشــنا کرد. »آدم 
اجتماعــی، کمدی  داســتانی  برفی« که 
داشت به سبب توقیف، با سه سال تاخیر بر 
پرده ســینما آمد. پس از بازی در این فیلم 
پیشنهاد های  پرســتویی  برانگیز،  جنجال 
فراوانی برای بــازی در فیلم هایی چون» 
لیلی بامن اســت« و »مهر مادری« کمال 
تبریزی، »مرد عوضی« محمدرضا هنرمند، 
»روانــی« داریوش فرهنــگ و »آژانس 
شیشه ای« ابراهیم حاتمی کیا دریافت کرد.

  طناز طباطبایی
فعالیت در عرصه 
سینما  بازیگری 
با   83 ســال  را 
فیلم  »دیشــب 
باباتو دیدم آیدا« 
رســول  اثــر 
آغاز  صدرعاملی 
کرد. اگرچه ایــن فیلم متفاوت بحث های 
بسیاری در محافل سینمایی به راه انداخت. 
اما طنــاز طباطبایی را به تماشــاگران و 
منتقدان ســینما معرفی نکرد . ســال 86 
بازی در »چهار انگشتی« سعید سهیلی را 
تجربه کــرد و بــا وجود موفقیــت فیلم 
درگیشه، فرصت بروز استعدادهایش فراهم 
نشــد. ســال 86 در ســه فیلــم فــرزاد 
»جعبــه  زده«و  موتمن»دماغ«،»شــب 
موســیقی« نقش آفرینی کرد. اما باز هم 
دیده نشــد. ســال 78 در فیلم »میزاک« 
حســینعلی لیالســتانی بازی کرد. فیلم به 
اکران عمومی در نیامد و هنگام نمایش در 
جشنواره فجر نیز به سبب ساختار ضعیف و 
داســتان عجیب و غریبش کارگردان را به 
باد تمســخر گرفتند و در گیر حاشیه های 
فراوان مطبوعاتی شد و فرصت لازم برای 
دیده شــدن این بازیگر فراهم نشــد. در 
چهارمین همکاری طناز طباطبایی با فرزاد 
موتمن و بازی در »صداها« ورق برگشت. 
برای بازی در این فیلم ســیمرغ بهترین 
بازیگر نقش مکمل زن جشنواره فجر را از 
آن خود کرد. اما هنوز تا مرز دیده شدن نزد 
تماشاگران و منتقدان فاصله داشت. مطرح 
شــدن بحث های سیاســی درباره »سیم 
آخر« مهدی کرم پور و مضمون ســطحی 
راست گفتار، مجال  کاظم  تهرونی«  »پسر 
چندانی برای دیدنش نگذاشــت. سرانجام 
طلسم شکست و سال 89 با بازی در نقش 
مریم فیلــم »مرهم« علیرضا داوودنژاد به 
چشــم آمد. طناز طباطبایــی در این اثر با 
ایفای نقش متفاوت یــک دختر معتاد به 

شیشه که از خانواده طرد شده و به شمال 
گریخته اســت، نقطه عطف کارنامه اش را 
رقــم زد. پــس از »مرهم« و بــازی در 
فیلم هایــی چون »گزارش یک جشــن« 
ابراهیــم حاتمی کیــا، »نارنجــی پوش« 
فریاد  داریوش مهرجویی، »هیس دخترها 
نمی زنند« پوران درخشنده و »رخ دیوانه« 
ابوالحســن داوودی، توانایی هایــش را در 
عرصه بازیگری بیشتر به نمایش گذاشت.

رویا نونهالی
بــه  ورودش 
ســینما در سال 
66 و بــا فیلــم 
 » خانه  در  »یار 
کارگردانی  بــه 
سینایی  خســرو 
که  خــورد  رقم 
همچــون دیگر آثار ایــن کارگردان کمتر 
دیده شــد. ســال 67 در فیلم »عروسی 
خوبان« محســن مخملباف یکی از بحث 
برانگیزترین هــای ســینمای ایران، نقش 
»مهری« دختر تاجــری ثروتمند و نامزد 
حاجی را ایفــا کرد که در جبهه دچار موج 
انفجارشده و پدرش با ازدواج آن ها مخالف 
اســت. تفکرات سیاسی کارگردان بر فیلم 
حاکم شــد و بازیگران چندان به چشــم 
نیامدنــد. اگرچه نونهالی نقش اول فیلم را 
برعهده داشــت و برنده ســیمرغ بهترین 
بازیگر نقش اول زن از جشنواره فجر شد، 
ولی بیشــتر مخاطبان درگیر داستان فیلم 
شــدند که بــا ســاخته های آن روزهای 
سینمای ایران تفاوت های بسیاری داشت. 
ســال 68 در فیلم های »باغ سید«محمد 
رضا اساملو، »آب را گل نکنید« شهریار 
بحرانی و»مدرســه رجایــی« کریم زرگر 
ایفای نقش کرد که بستر لازم را برای به 
چشم آمدن نونهالی فراهم نکردند، چراکه 
خیلی ها این آثار را ندیدند و درخشش وی 
در »عروســی خوبان« نیز به حاشیه رفت. 
سال 70 در دو فیلم »دیدار در استانبول « 
افشین شرکت و »پرنده آهنین« علی شاه 
حاتمی با مضامین اجتماعی و دفاع مقدس 
حضور یافت که نتوانســتند جایگاه وی را 
نزد تماشاگران سینما تثبیت کنند. سال 71 
را بــا بازی در فیلم نه چنــدان قابل تامل 
»آن ها هیچ کس را دوست ندارند« جعفر 
سیمایی سپری کرد. فصل جدید بازیگری 
نونهالی سال 75 با بازی در »فصل پنجم« 
رفیع پیتز آغاز شد. فیلم پس از نمایش در 
فجر، اکــران مهجــوری داشــت اما در 
جشــنواره های خارجی درخشید ولی بازی 

در »بوی کافور عطر یاس« بهمن فرمان 
آرا بود که نگاه هــا را متوجه رویا نونهالی 
کرد، داوران جشنواره فجر، سیمرغ بهترین 
بازیگر نقش دوم زن را برای بازی در این 
فیلم به وی اهدا کردند. پس از این فیلم با 
بــازی در »زندان زنــان« منیژه حکمت، 
»خانــه ای روی آب« بهمــن فرمان آرا، 
»همنفس« مهــدی فخیم زاده، »ماهی ها 
عاشق می شوند« علی رفیعی و» یک تکه 
نان« کمال تبریزی بر این ادعا مهر تایید 

زد.
 امین حیایی

سال 70 با بازی 
»دو  فیلــم  در 
ساخته  همسفر« 
پا  هاشمی  اصغر 
به سینما گذاشت 
در  ســال71  و 
»دو روی سکه« 
محمد متوسانی و سال پس از آن نیز در 
»پرتــگاه « زنده یاد بهرام ری پور، حضور 
یافت. سال بعد در فیلم »حامی« قدرت ا... 
صلح میرزایی و سال 74 نیزدر »گارد ویژه 
« پرویز صبری و »براده های خورشــید« 
ابراهیم حقیقی نقش آفرینی کرد. با وجود 
این که در جشــنواره فجــر برای بازی در 
»براده های خورشید« نامزد دریافت جایزه 
بازیگر نقش مکمل شــد، امــا باز هم به 
چشم تماشــاگران و منتقدان سینما نیامد. 
بسیاری فکر می کردند سال 75 با بازی در 
فیلم کارگــردان صاحب نامــی همچون 
»سیروس الوند« و همبازی شدن با احمد 
نجفی و بیتا فرهی در »هتل کارتن« بتواند 
دیده شــود. اما این اتفاق نیفتاد. سال 76 
بازی  معصومی  کاظم  تلخ«  در»بادام های 
کرد و ســال بعد نقش اول فیلم »ســیب 
سرخ حوا« ســعید اسدی و همبازی نیکی 
کریمی بود، اما باز هم به چشــم نیامد. 
سال 78 اتفاق خوشایندی را برایش رقم 
زد و شانس به وی روی خوش نشان داد. 
دومین تجربه همکاری با سیروس الوند و 
حضور در کنار ستاره هایی چون ابوالفضل 
پورعرب و هدیه تهرانی کارســاز بود و با  
نادر»دست های آلوده« به چشم آمد. این 
فیلم در جشــنواره فجــر نمایش خوبی 
داشت و در اکران عمومی نیز موفق بود 
و نــام امین حیایــی را بر ســر زبان ها 
انداخت. پس از ایــن فیلم بود که برای 
بــازی در آثار موفق پرفروشــی چون » 
تکیــه بــر بــاد« و »رز زرد« داریوش 
فرهنــگ ،»مزاحم« و »تله« ســیروس 

الونــد، »اثیری« محمد علی ســجادی، 
»عــروس خــوش قدم« کاظم راســت 
ایرونی« محمد حســین  گفتار،»دختــر 
داریوش  مامــان«  »مهمان  و  لطیفــی 

مهرجویی  انتخاب شد.
 حسین یاری

سال 63  بافیلم 
ز  با ســر «
کوچک« ساخته 
سعید بخشعلیان 
و  آمد  سینما  به 
5 ســال بعد در 
»امُنفی«  فیلم 
کمال زرگر و احمدرضا گرشاسبی ایفای 
نقش کرد. سال 69 در »در مسلخ عشق« 
کمال تبریــزی حضور یافت اما از آن جا 
که این فیلم مدت ها اجازه نمایش نیافت 
و پس از آن هم اکران مهجوری داشت، 
شــانس دیده شدن را از او گرفت. همان 
سال نیز در فیلم »آتش در خرمن« سعید 
حاجی میری حضور یافت. از سال 70 تا 
74 در فیلم های»هور در آتش« عزیزا... 
حمیدنژاد، »جای امــن« مجتبی راعی، 
»منطقه ممنوعه« رضاجعفری، »حمله به 
اچ 3« شهریار بحرانی و »آخرین مرحله« 
محسن محسنی نســب با موضوع دفاع 
اگرچه سیمرغ  نقش آفرینی کرد.  مقدس 
بهترین بازیگر نقش مکمل مرد را برای 
»آخرین مرحلــه« دریافت کرد، اما هنوز 
برای بســیاری بازیگری نام آشنا نبود. در 
فیلم های »ســرعت« محمد حسین لطیفی 
در گونه سینمای اکشن و» دنیای وارونه« 
در عرصه ســینمای کمدی و طنز بازی در 
نقش های متفاوت را هم تجربه کرد.  بازی 
در دو فیلم ســینمایی در ســال 77 تا حد 
زیادی او را به چشم آورد. اما سکه شانسش 
در ســینما فیلم »بلوغ« مســعود جعفری 
جوزانی بود. بازی اش در این فیلم تحسین 
منتقــدان را برانگیخــت و دیپلــم افتخار 
بهترین بازیگر نقش اول مرد جشنواره فجر 
رابرایش به همراه داشت. پس از »بلوغ« در 
فیلم  هــای پــر مخاطــب و موفقی چون 
مقدس«  »مریم  طالبی،  ابوالقاسم  »نغمه« 
شهریار بحرانی، »معادله« ابراهیم وحیدزاده 
و »میم مثل مادر« زنده یاد رســول ماقلی 
پور نقش آفرینی کرد. اکنون  نیز با توجه به 
فیلم هایــی  در  متفاوتــش  بازی هــای 
آباد«  »سعادت  عســکرپور،  چون»اقلیما« 
مازیار میری، »ابر های ارغوانی « ســیامک 
شــایقی جایگاه ویژه ای نزد تماشــاگران و 

منتقدان دارد.

شرایط ویژه اشتراک انبوه روزنامه صبح امروز  
برای پیک موتوری ها،باربری ها 

و شرکت های خدماتی

0 9 3 6 0 5 6 6 6 3 6 با ما تماس بگیرید: 
0 9 1 5 2 5 6 0 0 9 1  -  
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حمایت شهرداری از کسب وکارهای اینترنتی
هماهنگــی  اداره  مدیــرکل 
اجرایــی  دســتگاه های 
شهرداری مشــهد بابیان اینکه 
اینترنتی یکی  کســب وکارهای 
از کسب وکارهای نوینی هستند 
که در دهه های اخیر توانسته اند 
جایگاه خوبــی در ارائه خدمات، 
فــروش محصول  و  آمــوزش 
توافقــات و  از  باشــد  داشــته 
مذاکراتی در جهت حمایت از این 
کسب وکارهای اینترنتی خبر داد.

 علی قناویزچی ادامه داد: در این 
راســتا یکی از موضوعات کاری 

معین اقتصادی شهرستان استفاده از ظرفیت های حوزه کسب وکار در مشهد است تا با استفاده از 
این ظرفیت ها با نظارت و کیفی سازی عاوه بر رفع مشکات در حوزه کسب وکار این موضوع 

را نیز توسعه دهیم.
قناویزچی با اشــاره به ضرورت استفاده از کسب وکار اینترنتی در اشتغال زایی، بیان کرد: با توسعه 
کسب وکار آناین می توان درآمد فعال و نامحدود ایجاد کرد؛ همچنین این نوع کسب وکار بدون 
محدودیت زمان و مکان، عدم محدودیت جغرافیایی، شــروع با کمترین سرمایه، خودکار سازی 

کسب وکار و استفاده مفید از زمان همراه است.
وی با تأکید بر ضرورت گسترش کسب وکارهای اینترنتی در جامعه به عنوان بستر ارائه خدمات 
با نظارت و کیفی سازی، تصریح کرد: بسته های اینترنتی باید به توسعه کار و خدمات کمک کند 

و نه اینکه جایگزین شود.

ضوابط جدید تشکیلاتی دهیاریها در خراسان 
رضوی ابلاغ شد

مدیرکل دفتر امور روستایی و 
خراسان  استانداری  شوراهای 
رضــوی از ابــاغ ســاختار 
سازمانی و ضوابط تشکیاتی 
دهیاری ها متناسب با درجه هر 

دهیاری خبر داد.
بــه گــزارش صبح امــروز، 
محمد شــفیعی افزود: با توجه 
جایگاه  تثبیــت  به ضــرورت 
دهیارها به عنوان مدیران ارشد 
روســتایی و در راســتای نیاز 
دهیاری ها به نیروی انســانی 
متخصص این ساختار متناسب 
با درجه هر دهیاری از ســوی 

وزارت کشور تهیه و اباغ شده است.
وی ادامه داد: دهیاری ها بر اساس در نظر گرفتن شاخص هایی همچون جمعیت، وسعت و درآمد 

و همچنین شاخص هایی دیگر همچون گردشگری به درجات یک تا 6 تقسیم بندی می شوند.
مدیرکل دفتر امور روستایی و شوراهای استانداری خراسان رضوی گفت: بر اساس این ساختار به 
دهیاری های درجه یک و 2 حداکثر 6 پست مشترک، درجه سه و چهار حداکثر 9 پست مشترک 

و به دهیاری های درجه پنج و 6 حداکثر 11 پست مشترک یا مستقل تخصیص پیدا می کند.
شفیعی افزود: در حال حاضر استان خراسان رضوی دارای 2 هزار و 415 روستای دارای دهیاری 
است که از این تعداد  هزار و 164 دهیاری درجه یک، 533 دهیاری درجه 2، 271 دهیاری درجه 

3، 226 دهیاری درجه چهار، 205 دهیاری درجه پنج و 16 دهیاری درجه 6 هستند.
استان 6 میلیون و 400 هزارنفری خراسان رضوی با وسعت 118 هزار و 851 کیلومترمربع، معادل 

هفت درصد مساحت کل کشور است.
این استان شامل 33 شهرستان، 77 شهر، 70 بخش و 2 هزار و 540 روستاست.

77 شهرداری و 2 هزار و 415 دهیاری در خراسان رضوی فعالیت دارند.

تحویل کارخانه نوآوری برای تجهیز به 
بهره بردار 

معاون عمران، حمل ونقل و ترافیک شــهرداری مشهد گفت: عملیات عمرانی کارخانه نوآوری 
پایان یافته و برای تجهیز تحویل بهره بردار شده است.

بــه گزارش صبح امــروز، خلیل ا... کاظمی دراین خصوص افزود: ســال 1397 طبق توافقنامه 
معاونت علمی فناوری ریاست جمهوری و شــهردار مشهد کار نوسازی فضای قدیمی کارخانه 
کوکا و تبدیل آن به کارخانه نوآوری مشــهد با زیربنای 10هزار مترمربع و با حفط اسکلت قبلی 

کارخانه کوکا آغاز شد.
وی با بیان اینکه عملیات عمرانی کارخانه نوآوری به سازمان عمران شهرداری مشهد واگذارشد، 
اضافه کرد:  برای این پروژه کاربری هایی ازجمله فضاهای اشــتراکی، دفاتر مراکز شتاب دهنده، 
آزمایشــگاه نوآوری و تولید، اســتودیو تولید محتوا، فضاهای تشکیل جلسات و گفت و گوهای 

جمعی، کافی شاپ، فضای اداری و ... تعریف شده است.
وی تصریح کرد: برای احداث کارخانه نوآوری 7600 متر مربع کفپوش ســنگی، آجری و بتنی، 
3500 متر مکعب بتن ریزی، 2000متر مربع بتن الیافی ، 11000 متر مربع سقف و دیوار کاذب ، 
3200 متر مربع دیوار همراه با نازک کاری ، 3 عدد آبنما، 14200 متر مربع رنگ آمیزی دیوارها و 

سقف ، 100 متر طول رمپ بتنی و 490 متر طول نرده شیشه ای اجرا شده است.
کاظمــی ادامه داد: همچنین اجرای پله های فلزی دکوراتیو بــه وزن 15 تن، 2600 متر مربع 
کفپوش موکت ، 34 چشمه سرویس بهداشتی، نصب 1500 چراغ روشنایی، اجرای کابل برق به 
طول 50 هزار متر طول، نصب 4 دستگاه آسانسور، نصب 6 دستگاه هواساز، اجرای سیستم بارنده 
خودکار و فایرباکس آتش نشــانی و مدیریت دود کنترل پروژه و اجرای موتور خانه تاسیسات از 

دیگر اقدامات انجام شده برای احداث کارخانه نوآوری بوده است.
معاون عمران، حمل و نقل و ترافیک شهرداری مشهد افزود: اکنون عملیات عمرانی این مجموعه 

به پایان رسیده و برای تجهیز در اختیار بهره بردار قرارداده شده است.

ایجاد جایگاه عرضه مستقیم محصولات 
زراعی، باغی و دامی

مدیرعامل سازمان مشاغل شــهری و فرآورده های کشاورزی شهرداری مشهد از امکان ایجاد 
جایگاه عرضه مستقیم محصولات باغی و زراعی خبرداد.به گزارش صبح امروز مسعود رضوی با 
بیان این مطلب، اظهار کرد: این سازمان در نظر دارد، به مناسبت شب یلدا جایگاه هایی را با سازه 
های سبک در سطح شهر برای عرضه مستقیم محصولات زراعی، باغی و دامی از تاریخ 25 آذر 
ماه سال جاری به مدت یک هفته جهت عرضه تک محصول با هدف حمایت از تولیدکنندگان، 
رفع ازدحام و صف در بازارهای میوه و تره بار و رعایت محدودیت های بهداشتی راه اندازی کند، 
لذا از تولیدکنندگان و باغداران جهت ایجاد جایگاه عرضه مســتقیم محصولات باغی و زراعی 
درخواست شده اســت.وی افزود: لذا متقاضیان می توانند درخواست خود را تا تاریخ 22 آذر ماه 
ســال جاری به دبیرخانه سازمان واقع در بولوار وکیل آباد، بین وکیل آباد 55 و 57 پاک 1156 

اداره بازرگانی تحویل نمایند.
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سرپرست شهرداری منطقه 6 مشهد از ایجاد پارک بانوان در بوستان نصرت خبر داد. به 
گزارش صبح امروز سید علی حسین پور با اعام این خبر افزود: با توجه به درخواست 
شــهروندان نیز یک فضای مختص بانوان در پارک نصرت بااعتبار 2.5 میلیارد تومان 
و مساحت 6 هزار مترمربع پیش بینی شده است که فضای خوبی را برای ورزش بانوان 
فراهم می کند و در حال حاضر در مرحله مناقصه اســت. همچنین انباری تحت عنوان 
حوادث غیرمترقبه خدمات شهری در منطقه پیش بینی شده است که بودجه آن را آقای 
یعقوبی به ما تفویض کرده اند.او ادامه داد: یکی از مشکات بافت های ریز، کمبود فضای 
سبز اســت که در این راستا پروژه بوستان پنج هکتاری مهریز را برنامه ریزی کرده ایم 
که این منطقه را به راه آهن متصل می کند و در حال حاضر در مرحله طراحی است و تا 

پایان سال به مرحله اجرا می رسد. همچنین در نزدیکی این پروژه، ساخت 6 هزار واحد مسکونی پیش بینی شده است که به نوسازی 
بافت فرسوده کمک می کند.حسین پور بیان کرد: عاوه بر این در راستای رفع حل مشکل فضای سبز، پروژه پارک 68 هکتاری 
بااعتبار 250 میلیارد تومان پیش بینی شده است که در مرحله زیرسازی است که تحت عنوان پارک کشاورزی شهری معرفی می شود 

و دارای کاربردهای خدماتی، کشاورزی و آموزشی است و در این راستا جلساتی نیز با دانشگاه فردوسی مشهد برگزارشده است.

مدیر روابط عمومی فرودگاه بین المللی هاشــمی نژاد گفت: با مساعدشــدن دید افقی، 
پروازهای این فرودگاه از سرگرفته شد.

حسن جعفری صبح روز گذشــته افزود: از جمعه شب پروازهای ورودی و خروجی این 
فرودگاه به دلیل کاهش دید افقی متوقف شــده  بود که از دقایقی قبل با بهبود وضعیت 

دید، پروازهای فرودگاه از سر گرفته شد.
وی ادامه داد: طی این مدت سه پرواز از مبدأ تهران به مشهد و یک پرواز از مبدأ کیش 

به مشهد به دلیل شرایط نامناسب جوی، به فرودگاه مهرآباد تهران بازگشتند.
مدیر روابط عمومی فرودگاه بین المللی مشــهد از مسافران خواست قبل از عزیمت به 
فرودگاه از وضعیت پرواز خود از طریق شــماره تلفن 199 و یا پُرتال فرودگاه مشــهد 

اطاع یابند.
قبل از شیوع کرونا روزانه 40 هزار مسافر از طریق فرودگاه بین المللی شهید هاشمی نژاد مشهد جابه جا می شدند و این فرودگاه 540 
هکتاری پس از فرودگاه مهرآباد تهران دومین فرودگاه پرترافیک کشــور بود که به طور میانگین روزانه 180 پرواز و در زمان اوج 

مسافرت ها تا 250 پرواز ورودی و خروجی در آن انجام می شد.

پروازهای فرودگاه مشهد از سرگرفته شد اختصاص بخشی از بوستان نصرت به بانوان

رئیس شــورای اسامی شــهر مشهد گفت: 
مرحله نخســت پروژه رودپارک در فروردین 
1400 و بخش بعدی نیز مردادماه سال آینده 

به بهره برداری می رسد.
به گزارش صبح امروز، محمدرضا حیدری در 
حاشیه بازدید از طرح ساخت رودپارک مشهد 
افزود: همه شــهروندان چهــره نازیبای کال 
چهل بازه در حاشــیه بلوار امام علی)ع( مشهد 
را به یاد دارند که رنــج آور بود و اکنون اتفاق 
خوبی در این منطقه از شــهر مشهد با اجرای 

این پروژه درحال شکل گیری است.
وی اضافه کرد: با همیاری و هم افزایی استانی، 
مشــارکت دســتگاه  قضایی، همراهی برخی 
صاحبان حقوق و همچنین عزم جدی مدیریت 
شهری و تأکید شورای پنجم، یکی از زیباترین 
و بی نظیرترین رودپارک های کشــور در این 
محل در حال ساخت است و  عملیات اجرایی 
طرح با تخصیص اعتبــار هزار و 500 میلیارد 
ریالی شــورای شهر آغازشده  است و پیمانکار 
پروژه نیز بنیاد مســکن انقاب اسامی است 
که تجربه بســیار خوبی در پیشبرد پروژه های 

شهری دارد.
رئیس شــورای اسامی شــهر مشهد گفت: 
پــروژه رودپارک دارای آثار زیســت محیطی 
ارزنده ای برای شــهر مشهد اســت و اجرای 
مســیرهای ویژه دوچرخه، بازی های ساحلی، 
چندیــن دریاچــه مصنوعی، فضای ســبز و 

باغ های مختلف در رودپارک پیش بینی شــده 
و بدون شــک پیش بینی چنیــن عرصه ها و 
زیرســاخت هایی، فضا را به لحاظ متغیرهای 

زیست محیطی بسیار مناسب خواهد کرد.
حیدری ابراز امیدواری کرد که یاری و تاش 
بــرای تکمیل  این پروژه همچنان اســتمرار 
داشته باشد و مردم بتوانند از این اقدام ماندگار 

و ارزشمند هرچه زودتر بهره ببرند.
نایب رئیس شــورای اسامی شهر مشهد نیز 
در حاشیه این بازدید گفت: یکی از برنامه های 
مدیریت شــهری مشــهد این بــود که کال 
چهل بازه را از وضعیت نامناســب قبل خارج 
کنیم و بتوان گامی در جهت ســاماندهی آن 

برداشت.
حمیدرضا موحدی زاده افزود: در این پروژه 450 
مکان توقف خودرو درنظر گرفته شده است و 
عمده دسترسی های شهروندان به پروژه از بلوار 
معلم تعریف شــده و هیچ دسترسی از حاشیه 
بزرگراه امام علی)ع( وجود نخواهد داشــت تا 

خللی در ترافیک این بزرگراه ایجاد نشود.
وی اضافه کــرد: کال چهل بازه یک رودخانه 
فصلی اســت که سه ماه از ســال در آن آب 
جریــان دارد و به منظور تأمیــن آب موردنیاز 
پروژه برای دیگر ماه های ســال نیز راه های 
مختلفی پیش بینی شــده که یکــی از آن ها 
انشــعاب ورودی از مسیر جداسازی آب شرب 
از آب خام میدان نمایشــگاه است، همچنین 

بر اســاس توافق به عمل آمده با سازمان آب  و 
فاضاب، در قبال چاه های آب شــربی که در 
مکان های دیگر توسط شــهرداری در اختیار 
این مجموعه قرارگرفته است مجوز حفر چاه 

دریافت می شود.
نایب رئیس شــورای اســامی شهر مشهد با 
اشاره به پیش بینی هفت دریاچه در مسیر 5.5 
کیلومتری این پــروژه افزود: با بهره برداری از 
این طرح، چشــم انداز فرح بخــش و فضای 
بانشــاطی برای مــردم مشــهد و زائران و 

گردشگران ایجاد می شود.
»رودپارک«، بستر مناسبی برای خلق 

فضای تعاملات اجتماعی است
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای 
شهر مشــهد پروژه رودپارک را خالق فضای 
تعامل اجتماعی دانست و گفت: مردم می توانند 
با حضور در این مجموعه، فضای مفرحی برای 
تعامات اجتماعی داشته باشند و حضورپذیری 

مردم در شهر را هم افزایش می دهد.
محمدهادی مهــدی نیا با بیــان اینکه این 
محدوده ســال ها به حال خود رهاشده بود و 
یکی از رودخانه های فصلی مشهد از این بستر 
عبــور می کند، اظهارکرد: این بســتر طبیعی 
ظرفیت بسیار مناسبی است که در اختیار شهر 
و عموم شــهروندان قرار گیرد و بتوانند از آن 

بهره لازم را ببرند.
او بابیان اینکه بخشــی از پروژه چهل بازه در 

سال های گذشته به بهره برداری رسیده است، 
گفت: براساس مصوبه شورای شهر، عملیات 
عمرانی 38 هکتار دیگر نیز آغاز شــد تا ظرف 

یک سال در اختیار عموم قرار گیرد.
مهدی نیا با اشاره به پیش بینی پارکینگ های 
متعدد و کاربری های خدماتی به منظور تسهیل 
استفاده و بهره برداری از فضا توسط شهروندان، 
افزود: در این پارک ساحلی، باغ های مختلفی 
طراحی شده که یکی از آن ها باغ ایرانی است و 
پارک گل ها را به کال چهل بازه متصل می کند.
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای 
شهر مشــهد، پروژه رودپارک را خالق فضای 
تعامل اجتماعی دانســت و تصریح کرد: مردم 
می توانند با حضــور در این مجموعه، فضای 
مفرحی برای تعامات اجتماعی داشته باشند 
و حضورپذیری مردم در شــهر را هم افزایش 

می دهد.
مهدی نیا گفت: امیدواریــم پروژه هایی از این 
جنس که مورد تأکید شورای شهر بوده در آینده 
نیز موردتوجه قرار گیرد و بتوانیم رودپارک را در 

تمام مسیر چهل بازه شاهد باشیم.
رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای 
شهر مشــهد گفت: اضافه شــدن فضاهایی 
چون رودپارک به شــهر، روی بعد اجتماعی 
و ایجاد فضای نشــاط و سرزندگی و امید در 
بین شــهروندان، به ویژه نوجوانان و جوانان و 

کودکان، بسیار تأثیرگذار است.

احسان اصولی با اشــاره به فضاهای مختلف 
ورزشــی و فراغتی و تفریحــی که برای این 
مجموعه رودپارک پیش بینی شده است، افزود: 
بدون شک چنین فضایی با استقبال گسترده  
جوانان و نوجوان همراه خواهد شــد؛ از سوی 
دیگر بســتر تحرک و جنب وجوش و پویایی 
مناســبی برای کودکان ما فراهــم می کند. 
کودکانی که اسیر زندگی های آپارتمانی شده اند 
و روز خود را واحدهای کوچک سپری می کنند.
رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای 
شهر مشــهد احداث و شکل گیری فضاهایی 
چــون رودپارک را جبران کننــده این نقصان 
دانســت که زیست بهتر شــهروندان را مهیا 

می کند.
اصولی در پایان بابیان اینکه پروژه رودپارک، 
پروژه ای بین بخشــی اســت و دستگاه های 
مختلفی برای اجرایی شدن و تحقق آن پای کار 
آمدند، گفت: این پروژه میراث ماندگاری برای 
شهروندان مشــهدی خواهد بود که مجموعه 
دستگاه ها و نهادهای تصمیم گیر در شهر آن 
را به نتیجه رســاندند و در کوتاه مدت شــاهد 

بهره برداری آن خواهیم بود. 
بوســتان چهل بازه و رود پارک درمجموع به 
مساحت 98 هکتار در سه مرحله طراحی شده 
که عملیات اجرایی مرحله نخســت آن از پل 
نمایشــگاه بین المللی تا پل شهید ستاری به 
مساحت 38 هکتار در مهرماه امسال آغاز شد.

شهردار مشهد گفت: به لطف 
امام رضــا)ع( و حمایت های 
شورای شــهر، مشهد به یک 
کارگاه ســازندگی تبدیل شده 
امروز  گزارش صبح  به  است. 
به نقل از پایگاه اطاع رسانی 
محمدرضا  مشهد،  شهرداری 
کائی با انتشــار پســتی در 
صفحــه اینســتاگرام خود با 
اشــاره به اقدامات عمرانی در 
حال انجام از ســوی مدیریت 
اگر  اســت؛  نوشته  شــهری 
خاطرتان باشد چند وقت پیش 
درباره یک دوگانه سخت پیش 
رویمان با شما صحبت کردم، 

این که در این شرایط سخت کرونایی ما هم در مقابل سامت کارگران و عزیزانی که در پروژه های شهرداری 
مشــغول فعالیت هستند، مسئولیت داریم و هم نسبت به آنچه که به شما شهروندان عزیز قول دادیم و تحقق 

زمان بندی پروژهایمان.
در جمع بندی این موضوع تصمیم ما بر این شــد تا بتوانیم زمان پروژه هــا را تعدیل کنیم و از طرفی آن را در 
سه نوبت شدن پروژه ها به صورت نسبی جبران کنیم. امید به این هم داریم که بتوانیم با کمرنگ شدن شرایط 

کرونایی زودتر از تاریخ های چشم انداز پروژه ها رو آماده بهره برداری کنیم.
شهردار مشهد در بخش دیگر نوشته شــده است؛ به لطف امام رضا)ع( و حمایت اعضای محترم شورای شهر، 
توانســتیم شهرمان را به یک کارگاه ســازندگی تبدیل کنیم و برای رفاه و پیشرفت بیشتر مشهد درجای جای 

شهر پروژه تعریف کنیم.
ازآنجایی که از شــروع پروژه ها همیشــه شــمارا در جریان زمان بندی پروژه ها قرار می دادم، اکنون هم تاریخ 

بهره برداری از پروژه هایی که تعدیل شده را تقدیم محضرتان می کنم.
براین اساس، تقاطع مصلی 25 اردیبهشت 1400، زیرگذر شهید برونسی 20 اسفند99، بوستان انتهای مهریز اول 
اردیبهشــت 1400، پارکینگ زیرسطحی آزادی 15 بهمن 99، مسیر 45 متری سردخانه)طرق( 15 تیر 1400، 
پردیس تئاتر شــهر10مرداد 1400، لندفیل دفن زباله 10 اسفند 99، مسیر جمعه بازار شهید شوشتری و تقاطع 
غیرهمسطح ابوطالب 15 اسفند99، اردوگاه معتادان متجاهر 15 دی ماه 99، مسیر جلوخان به کهندژ20آذر99، 
مســیر کوشش به خلج 20 بهمن 99، تقاطع غیر همســطح خلیج فارس 31 شهریور 1400، کان پروژه حق 
تقدم عابر پیاده اول دی ماه 99،کان پروژه آسفالت معابر اول مرداد 1400، کان پروژه احداث مسیر دوچرخه 
20 فروردین 1400، کان پروژه پیاده روســازی معابر اول مرداد 1400و پارکینگ هشت آباد)میدان شهدا( اول 
مرداد 1400 آماده بهره برداری خواهد شد.کائی در ادامه یادآور شده است: باید یک خدا قوت به دکتر کاظمی 
معاون عمران، حمل ونقل و ترافیک شهرداری مشهد بابت پیگیری های شبانه روزی اش برای به سامان رسیدن 
پروژه هــای عمرانی مان بگویم.انصافاً برای همه این پروژه ها به همراه همکارانش، پیمانکارها و همه کارگران، 

مدیران و مؤثرین واقعاً زحمت کشیده و پرتوان در حال ادامه این راه هستند.

شــهردار منطقه هشت مشــهد از اصاح 
و بهســازی ضلع غربــی پیــاده رو خیابان 
کوهســنگی حدفاصل میدان شــریعتی تا 
بوســتان کوهسنگی به  مســاحت 21 هزار 

مترمربع خبر داد.
به گــزارش صبح امــروز حســین عبدا...
زاده با اعام این خبر و اشــاره به پیشرفت 
35درصدی این پــروژه، اظهار کرد: پیاده رو 
از زیرساخت های مهم شهری و مهم ترین و 
پرکاربردترین بخش از فضای عمومی شهر 
است. ایجاد فضای مناسب برای عابران پیاده 

ازلحاظ زیباسازی و تعامات اجتماعی بسیار مهم و حائز اهمیت است.
وی افزود: خیابان کوه سنگی به دلیل نقش تاریخی و گردشگری و خاطراتی که در ذهن بیشتر شهروندان 
مشهدی دارد، جزئی از هویت شهر محسوب می شود که در چند دهه اخیر چهره این خیابان مغشوش و بدون 

ویژگی های هویتی شده است.
شهردار منطقه هشت با اشاره به ظرفیت های این خیابان به لحاظ پیاده  محوری، بیان کرد: محور کوه سنگی 
دارای پتانســیل های زیاد برای افزایش پیاده  محوری با تأکید بر نشانه ها و مبلمان شهری و بهبود وضعیت 
پیاده روها است. وجود فضای سبز در این خیابان و پیاده روهای وسیع می تواند در ارتقای کیفیت فضای شهری 

آن مؤثر باشد.
عبدا... زاده بابیان اینکه تأمین امنیت شــهروندان هنگام عبور و مرور و ســامان دهی وضعیت معابر یکی از 
مهم ترین وظایف شــهرداری  ها محسوب می شود، خاطرنشان کرد: به منظور افزایش رفاه حال شهروندان و 
مناسب سازی محیط شهری، اجرای عملیات عمرانی پیاده روسازی خیابان کوهسنگی به عنوان کانون تعاملی 
انســان، شهر و طبیعت و قطب گردشگری شهری در دستور کار مدیریت شهری قرار گرفت و در حال اجرا 

است.
وی اضافه کرد: با توجه به موقعیت مکانی خاص و حجم زیاد تردد در خیابان کوهســنگی به عنوان کانال 
ارتباطی و اتصالی مرکز شــهر و از طرفی لزوم سامان دهی معابر، هدف از اجرای این پروژه افزایش زیبایی 
بصری شهر، بهبود سیما و منظر معابر هسته اصلی، حفظ و ارتقای هویت شهری، تسهیل حرکت عابران و 

بهبود عبور و مرور و اصاح رفتار ترافیکی مردم است.
شهردار منطقه هشت با اشاره به اینکه به منظور افزایش رفاه شهروندان و مناسب سازی محیط شهری، اجرای 
عملیات عمرانی پیاده روسازی خیابان کوهسنگی در ضلع شرقی این خیابان به طول دو هزار و 100 متر به 
اتمام رسیده است، گفت: در حال حاضر در ضلع غربی بوستان؛ حدفاصل میدان شریعتی تا اورژانس بیمارستان 

قائم)عج( )کوهسنگی 3/1( مساحت سه هزار مترمربع بهسازی شده است.
عبدا...زاده با توضیح درباره افتتاح ایســتگاه قطار شــهری در ابتدای کوهسنگی29 و لزوم بهسازی پیاده رو 
نزدیک این ایســتگاه بیان کرد: نظر به ضرورت پــروژه، موقعیت مکانی خاص آن و حجم زیاد تردد خیابان 
کوهســنگی به عنوان کانال ارتباطی و اتصالی مرکز شهر و با عنایت به لزوم سامان دهی این معبر، افزایش 
زیبایی بصری، بهبود ســیما و منظر معابر، تســهیل حرکت عابران پیاده و بهبود عبور و مرور، اصاح رفتار 

ترافیکی مردم، پیاده روسازی حدفاصل کوهسنگی 29 تا 27 به مساحت هزار مترمربع در حال اجرا است.
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رودپارک مشهد در سال ۱۴۰۰ بهره برداری می شود:

تبدیل کال چهل بازه به فضای تعامل اجتماعی  
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 محرمی قراردادش را با دیناموزاگرب
 تمدید کرد

بازیکن ایرانی تیم فوتبال دیناموزاگرب کرواسی قراردادش را تمدید کرد.
به گزارش فارس، صادق محرمی، مدافع راســت تیم فوتبال دینامو زاگرب قرارداد بلندمدتی 

را با این باشگاه امضا کرد.

تست کرونای پرسپولیسی ها منفی شد
تست کرونای اعضای تیم فوتبال پرسپولیس منفی شد.

به گزارش فارس، اعضای تیم فوتبال پرسپولیس روز گذشته در محل اقامت خود در آزمایش 
مربوط به تشخیص کووید 19 شرکت کردند.

با ارســال نتایج آزمایش ها به کادر پزشکی تیم، مشخص شد که تست همه اعضا منفی بوده 
است.

صدرنشینی شاگردان بهداد سلیمی در هفته 
نخست لیگ وزنه برداری

هفتــه اول رقابت های لیگ برتر وزنه برداری با صدرنشــینی تیم گوهرزمین که هدایت آنرا 
بهداد سلیمی بر عهده دارد، برگزار شد.

به گزارش مهر، هفته نخســت رقابت های لیگ برتر وزنه برداری باشگاه های کشور با حضور 
هفت تیم عقاب نیروی هوایی، نیروی زمینی، رعد پدافند، ملی حفاری، گهر زمین ســیرجان، 

فولاد خوزستان و مناطق نفتخیز جنوب در اهواز پیگیری شد.
بر این اســاس شــاگردان بهــداد ســلیمی قهرمان اســبق جهــان و المپیک توانســتند 
 بــا قــرار گرفتــن در جایــگاه نخســت، عملکــرد مطلوبــی در آغــاز لیگ برتر داشــته

 باشند.
با توجه به نتایج هفته نخســت لیگ برتر، وزنه برداران تیم گهرزمین با هدایت بهداد سلیمی 
توانســتند در مجموع با کسب 760 امتیاز و با اختاف 3 امتیاز نسبت به تیم فولاد در جایگاه 

نخست قرار گیرند.
نتیجه تیمی دور رفت به شرح زیر است:

1- گهر زمین سیرجان 760 امتیاز )10 وزنه بردار(
2- فولاد خوزستان 757 امتیاز )10 وزنه بردار(

3- ملی حفاری 740 امتیاز )10 وزنه بردار(
4- نیروی زمینی 633 امتیاز )10 وزنه بردار(

5-پ دافند هوایی 628 امتیاز )10 وزنه بردار(
6- عقاب نیروی هوایی 602 امتیاز )10 وزنه بردار(

7- مناطق نفت خیز جنوب 525 امتیاز )9 وزنه بردار(
8- نفت اهواز 65 امتیاز )1 وزنه بردار(

گزارش سایت بلژیکی؛

بیرانوند یک دروازه بان »غیرعادی« است
یک ســایت بلژیکی ضمن روایت بخشــی از 
تیم  دروازه بان  بیرانوند  علیرضا  ســختی های 
ملــی فوتبال ایران و تیم آنتــورپ بلژیک، او 
را بعــد از بازی مقابل تاتنهــام انگلیس یک 

دروازه بان غیرعادی و خاص توصیف کرد.
به گزارش خبرنــگار مهر، واکنش ها به اولین 
حضور علیرضا بیرانونــد دروازه بان تیم ملی 
فوتبال ایران در ترکیــب تیم آنتورپ بلژیک 
ادامه دارد. بیرانوند برای نخستین بار از زمان 
انتقالش به فوتبال بلژیک توانســت در دیدار 
آنتورپ مقابل تاتنهــام انگلیس در لیگ اروپا 
به جای »ژان بوتز« درون دروازه تیمش قرار 
بگیرد. این بازی با دو گل به ســود شاگردان 
»ژوزه مورینیــو« در تیــم تاتنهــام به پایان 

رســید اما عملکرد بیرانوند واکنش رسانه ها و 
خبرنگاران بلژیکی را در پی داشته است.

سایت »اسپورزا« بلژیک به بهانه اولین حضور 
بیرانوند در ترکیب آنتورپ، اشاره ای به زندگی 
گذشــته این دروازه بان داشــته و به نقل از 
»فیلیپ یوس« گزارشگر و مفسر فوتبال او را 

یک بازیکن »غیرعادی« دانست.
در گزارش ســایت اسپورزا آمده است: »ایوان 
لکو ســرمربی آنتورپ علیرضا بیرانوند دروازه 
بان ایرانی را برای بازی با تاتنهام به جای ژان 
بوتز انتخاب کرد. بیرانوند بازی قابل اعتماد و 
قابل اعتباری را انجام داد اما بخصوص برای 
سبک غیرعادی و نامتعارفش مورد توجه بود.

بیرانوند اجــازه یافت تا در بــازی لیگ اروپا 

مقابل تاتنهام بــرای اولین بار در ترکیب تیم 
قــرار بگیرد. دروازه بان ایرانی دو گل دریافت 
کرد اما هنوز می تواند با رضایت به این مسابقه 

نگاه کند.
در جریان پخش زنده مســابقه، فیلیپ یوس 
مفســر و گزارشــگر این دروازه بان را »غیر 
متعارف« توصیف کرد. گــرت ورهین نیز در 

لایو فیس بوک خود نظر مشابهی داشت.«
در ادامــه صحبت های فیلیــپ یوس در این 
ســایت منتشر شده اســت. این مفسر فوتبال 
گفت: »فکر می کنــم بیرانوند یک مقدار غیر 
عادی و دارای یک شــخصیت خاص اســت 
اما مهارهای او مناســب بود. فکر می کنم او 
نمی توانســت کار بیشــتری روی ضربه آزاد 

»گرت بیل« انجام بدهد. البته اگر شما برای 
چنیــن توپ هایی کاری انجــام ندهید کمی 
احمقانه است. آیا او »بوتز« را از دروازه خارج 
کرد؟ این یک چیز دیگری اســت. نمی دانم 
هدف و نیت »ایوان لکو« از نیمکت نشــین 
کردن بوتز چه بــود. بوتز در دیدار مقابل تیم 
خنک اشــتباه کرد اما آیا ایــن چیزی بود که 
باعث شــد لکو او را نیمکت نشین کند؟ من 

فکر نمی کنم.«
پرتابهای بلند به مثابه یک نشان تجاری

این ســایت بلژیکی با اشاره به پرتابهای بلند 
بیرانوند که به مثابه یک نشــان تجاری است، 
در بخش دیگری از گزارش خود نوشت: »پس 
چرا سبک نامتعارف بیرانوند برجسته شد؟ این 

دروازه بــان ایرانــی از مدتها پیــش به دلیل 
پرتاب های به شدت بلندش و سیوهای دیدنی 

خود معروف است.
عــاوه بر ایــن، ملی پــوش ایران ســابقه 
چشــمگیری دارد. بیرانونــد در نوجوانی و در 
حالی کــه در یک خانواده عشــایری زندگی 
می کــرد، برای تحقق آرزوی خــود و تبدیل 
شــدن به یک فوتبالیست از خانه فرار کرد. او 
مدت ها بی خانمان بود و حتی به عنوان رفتگر 
در خیابــان کار می کرد. در نهایت او به عنوان 
یک دروازه بان به هدفش رسید و بارها به تیم 
ملی ایران دعوت شد و در جام جهانی 2018 
موفق شــد پنالتی کریســتیانو رونالدو ستاره 

پرتغال را مهار کند.«

5۱۱/۱آگهی استرداد سند مالکیت
 نظربـه اینکـه آقای محمد وعلی وخانم فاطمه وشـهرت همگـی جعفری وزهرا حاجی اسـماعیلی احدی از 
ورثـه مرحـوم ابوطالـب جعفری برابر درخواسـت وارده به شـماره26577 مـورخ 1399/3/17 تقاضای صدور 
سـند سـهم الارث خـود ازپاک شـماره 938 فرعـی از227 اصلی بخش 9 مشـهد را نمـوده که به حکایت 
ثبـت دفتـر اماک سـه دانگ مشـاع از ششـدانگ پاک مذکـور ثبت دفتـر 444 صفحه 256 بنـام مرحوم  
ابوطالـب جعفـری ثبـت و سـند بشـماره چاپـی 038572 صادر گردیده اسـت ونامبـرده مدعی میباشـد که 
اصـل سـند نـزد جنابعالـی میباشـد کـه اخطاریه بـه نامبـرده اباغ وسـپس گواهی گردیده اسـت که سـند 
اولیـه را ارائـه دهـد ، لیکـن ظـرف مهلـت مقرر از تحویل سـند خـودداری نمود. لـذا بدینوسـیله یک نوبت 
آگهـی میشـود تاچنانچـه سـند اولیـه نـزد نامبـرده یا هرکـس دیگر میباشـد ظـرف مـدت 10 روز از تاریخ 
انتشـار آگهـی سـند اولیـه را بـه این اداره تحویل ورسـید اخـذ نماید. ضمنا پـس از انجام تشـریفات قانونی 

سـند مالکیـت بنام متقاضی صـادر خواهد شـد.م.الف 125
رئیس اداره ثبت اسناد و اماک ناحیه یک مشهد- محمد جواد غامی

5۱۱/2ابلاغ اخطاریه حق اعتراض به مبلغ ارزیابی کلاسه 95۰3258
 بدینوسـیله بـه خانـم سـمیرا وفائیان فرزنـد عباس بشـماره ملـی 0940920281 ) بعنوان بدهـکار وراهن( 
ابـاغ میگـردد کـه برابـر درخواسـت بسـتانکار ، مـورد وثیقه شـامل ششـدانگ اعیـان یک بـاب آپارتمان 
دارای پـاک ثبتـی بیسـت و دو هـزار و هفتصـد وسـی وسـه فرعی از هجده هـزار و هفتصـد و پنجاه و نه 
فرعـی از 14784 فرعـی از4972 فرعـی از 5039 فرعی از3025 فرعی از صد و هشـتاد و دو- اصلی بخش 
ده مشـهد واقـع در مشـهد بلـوار وکیـل آباد نبش برونسـی 22 گلدیس مجتمع پامچال طبقه سـوم شـمال 
غربـی کـه بمبلغ سـه میلیـارد )3/000/000/000( ریال در مورخـه 98/9/6 ارزیابی گردیده اسـت وبا همان 
قیمـت در شـرف مزایـده مـی باشـد کـه جهت اطاع به شـما اعـام مـی گردید ، لـذا می توانیـد بمنظور 
جلوگیـری ازتضییـع حقـوق خود در اسـرع وقت با مراجعه به شـعبه اول اجرای اسـناد رسـمی مشـهد واقع 
در مشـهد خیابـان پاسـداران نبـش پاسـداران 3/1 مراتب اعتراض خود را تا قبل از انتشـار آگهـی مزایده به 

این شـعبه اعـام نمایید.م.الف124
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی مشهد - محمد رضا اجتهادی عرب

5۱۱/3 آگهی
بدیـن وسـیله بـه خانـم انسـیه زارعیان بـز قوچان فرزند موسـی بـه شـماره ملـی 0939554658 احدی از 
ورثـه مرحـوم موسـی زارعیـان بزقوچان ابـاغ میگردد پـاک 2366 فرعی از 20 - اصلی بخش 9 مشـهد 
سـهم الارث متعلـق بـه شـما در قبال طلب خانم کبـری عیزاده رضائی بازداشـت گردیده لـذا طبق ماده87 
آئیـن نامـه اجـرای مراتـب بشـما اخطـار میشـود ضمنـا هرگونه نقـل انتقالـی از طرف شـما نسـبت بمورد 

بازداشـت ممنوع اسـت وترتیب اثـرداده نمی شـود.م.الف123
 مسئول شعبه دوم اداره اجرای اسناد رسمی مشهد

ثبتی  حوزه  رسمي  سند  فاقد  ساختمانهاي  و  اراضي  و  ثبتي  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  آگهي   ((5۱۱/۴
شهرستان جوین((

نظـر بـه دسـتور مـواد 1 و 3 قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـي و اراضـي و سـاختمانهاي فاقـد سـند 
رسـمي مصـوب 1390/09/20 و برابر رای شـماره 139960306019000385 مـورخ  1399/07/14مربوط 
بـه کاسـه 1399114406019000011 هیـات اول موضوع مـاده یک قانون مذکور مسـتقر در واحد ثبتی 
شهرسـتان جویـن تصرفـات مالکانه و بـا معارض متقاضی دولت جمهوری اسـامی بـه نمایندگی نیروی 
انتظامـی به شناسـه ملـی 14003247176 بخش 7 سـبزوار حوزه ثبت جوین در یـک قطعه زمین مزروعي 
به مسـاحت 30575.49 مترمربع قسـمتی از پاک 3- اصلي واقع در اراضي چهلبند واگذاری مع الواسـطه 
طـی قـرار داد عادی از کلیه مالکین مشـاعی به اسـتثناء شـرکت کشـت و صنعـت جویـن ، اداره اوقاف،راه 
اهن،بنیـاد مسـتضعفان و دولـت رسـمی محـرز گردیـده اسـت لذا بـه موجب مـاده 3 قانـون تعیین تکلیف 
وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی و مـاده 13 آیین نامـه مربوطه، این اگهـی در دو 
نوبـت بـه فاصلـه 15 روز از طریق این روزنامه محلی/کثیرالانتشـار در شـهر ها منتشـر و در روسـتاها رای 
هیـات الصـاق تـا در صورتیکـه اشـخاص ذینفـع به آرائ اعام شـده اعتراض داشـته باشـند بایـد از تاریخ 
انتشـار اولیـن اگهـی و در روسـتاها از تاریـخ الصاق در محـل تا دو ماه اعتـراض خود را بـه اداره ثبت محل 
وقـوع ملـک تسـلیم و رسـید اخذ نمایند.معتـرض باید ظرف یـک ماه از تاریخ تسـلیم اعتـراض مبادرت به 
تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محـل نمایـد و گواهی تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی محل 
نمایـد و گواهـی تقدیـم دادخواسـت بـه اداره ثبـت محـل تحویـل دهد کـه در این صـورت اقدامـات ثبت 
موکـول بـه ارایـه حکـم قطعـی دادگاه اسـت و در صورتی که اعتـراض در مهلـت قانونی واصـل نگردد یا 
معتـرض ، گواهـی تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محـل ارائه نکنـد اداره ثبـت مبادرت بـه صدور 
سـند مالکیـت مینمایـد و صدور سـند مالکیت مانـع از مراجعه متضرر به دادگاه نیسـت. تاریخ انتشـار نوبت 

اول:1399/9/22 تاریخ انتشـار نوبـت دوم:1399/10/8
محمود ابراهیمی - رییس ثبت اسناد و اماک شهرستان جوین 

 جر و بحث مددی و اسماعیلی بر سر 5۰ درصد!

گل محمدی: توقع کمک نداریم؛ هر تیمی جای پرسپولیس بود از هم می پاشید

باشــگاه اســتقال خطاب به هواداران و علیه 
فرشــید اســماعیلی بیانیه تندی منتشــر کرد 
و نوشــت او گفته: روی من بــرای بازی بعدی 

حساب نکنید.
 به گزارش ورزش ســه، موضوع پرداخت های 
قرضــی بازیکنان و بــی حســاب و کتاب  به 
بازیکنان مسئله ای است که قبا مورد اعتراض 
تیم اداره کننده باشگاه استقال قرار گرفته بود.

  روز گذشــته در تمرین استقال اتفاقی که به 
وقوع پیوســت که منجر به  ایجاد یک حاشــیه 
لفظی بین سرپرســت باشگاه و یکی از بازیکنان 
در محل تمرین و سپس در اختیار قرار داده شدن 
این بازیکن از سوی سرمربی شد. اسماعیلی در 
چند بازی گذشته به دلیل مصدومیت بازی نکرد 
و در بازی با شهر خودرو هم به میدان نمی رود.
 در خصوص این مســئله اخبار مختلفی منتشر 
شده است و کلیت مسئله ناشی از پرداخت های 
مالی از سوی یکی از هواداران متمول استقال 
اســت که قرار است به صورت قرض الحسنه به 
وی عودت داده شــود اما از آنجایی که این مبلغ 
از ســوی او در اختیار بازیکنان قرار داده شــده، 
بازیکنان قبول نمــی کنند این پول را به عنوان 

بخشی از قرارداد بپذیرند و آنرا هدیه ای از سوی 
ان فرد قلمداد می کنند.

باشگاه اســتقال در این باره بیانیه ای نسبتا تند 
منتشر کرده است:

1- در دوره مدیریتی ســابق باشــگاه استقال 
قراردادی با فرشــید اسماعیلی منعقد شده است. 
حــدود کمتر از نیمی از  این مبلغ به عاوه باقی 
مانده مطالبات این بازیکن توسط آقای نامداری 
در همان لحظه به صورت چک به اســماعیلی 

داده شده که این چک نقد هم شده است.
2 - فرشــید اســماعیلی مدعی است مبلغ فوق 
را آقای نامداری به صورت هدیه به شــخص او 
پرداخت کرده ولی آقای نامداری بر این حقیقت 
صحه گذاشته اند که این مبلغ به عنوان بخشی از 
قرارداد اسماعیلی به او پرداخت شده است و این 

مبلغ درچارچوب قرارداد اسماعیلی بوده است.
3- مبلغ پرداختی از سوی آقای نامداری پیش از 
شروع فصل به بازیکنان استقال در قالب قرض 
الحسنه به باشــگاه بوده و باشگاه استقال باید 
این مبالغ را به ایشــان بازگرداند. به همین دلیل 
ادعای دریافت هدیه از ســوی آقای نامداری از 
طرف اسماعیلی، ادعایی مردود شمرده می شود 

چراکــه این مبلغ باید به آقای نامداری پس داده 
شــود و در صورتی که این پول برگردانده شود 
ولی جزئی از قرارداد اسماعیلی محسوب نشود، 
این بازیکن حدود 50 درصد بیشتر از رقم مندرج 

در قراردادش را دریافت کرده است!
مشکل مشابه در پرسپولیس

قباً باشــگاه پرســپولیس با یکی از هواداران 
ثروتمندش مشــکات مشــابهی داشت که با 
اصرار علی اکبر طاهری و سپس پیگیری آن از 
سوی حمیدرضا گرشاسبی بساط پرداخت سکه و 
پاداش به بازیکنان از سویی این هوادار )حسین 
هدایتی( جمع شد و دیگر پرسپولیس بااین حاتم 
بخشــی هایی که که در تیم هم ایجاد اختاف 

میکند مواجه نیست.
در استقال اما مســئله شکل و شمایل دیگری 
دارد و آن پرداخت های قرضی و عدم شــفافیت 
مالی و همچنین خارج از سیستم مدیریتی است 
کــه می تواند باعث به هم ریختن فضای کاری 
و مدیریتی در باشــگاه بشــود. در واقع آنچه که 
اســتقال را وادار کرده تا با یک کارگزار جدید 
برای سر و سامان بخشــیدن به مسائل مالی و 
مدیریتی باشــگاه به توافق برسد  موضوعاتی از 

همین دست اســت و کارگزار جدید اصرار دارد 
مسئله قرض گرفتن از اشخاص در باشگاه کاماً 

متوقف بشود.
امــا از آنجایی که در جریان عقــد قراردادهای 
این فصل از این  هوادار باشگاه استقال کمک 
گرفته  شــده فعا  باشگاه با مشکات ناشی از 
این رفتار غیر معمول مالی دست به گریبان است 
کــه یکی از بازیکنان با ســابقه این تیم فعا از 
اثرات آن محسوب می شــود، ضمن اینکه این 
موضوع در قرارداد برخــی دیگر از بازیکنان نیز 
رخ خواهــد داد و نارضایتی هایی و در رابطه بین 

باشگاه و ستاره های تیم ایجاد خواهد کرد.
با اتفاقی که روز گذشــته در تمرین استقال رخ 
داد فکری فرشــید اسماعیلی را در اختیار باشگاه 

قرار داد و او باید فردا در کمیته انضباطی حاضر 
شود.

در حــال حاضر البته باشــگاه ظاهرا قصد کوتاه 
آمدن ندارد و حتی اسماعیلی را به نافرمانی متهم 
کرده و در بیانیه اش نوشــته: قضاوت این جمله 
یک بازیکن خطاب به کادرفنی اســتقال وقتی 
که می گوید »روی من برای بازی بعدی حساب 

نکنید«، را به هواداران استقال می سپاریم.
در بند پایانی این بیانیه قید شده فرشید اسماعیلی 
به زودی با حضور در کمیته انضباطی باشــگاه 
اســتقال در خصوص رفتارش پاسخگو خواهد 
بود و مسئولان باشگاه استقال منافع هواداران 
و تیم فوتبال بزرگســالان این باشگاه را به طور 

قطع در این ماجرا در نظر خواهند گرفت.«

سرمربی تیم فوتبال پرســپولیس گفت: بازی ما مقابل ذوب 
آهن مانند دیدارهای قبلی است و برای برد به میدان می رویم.

گل محمدی: توقع کمک نداریم؛ هر تیمی جای پرسپولیس 
بود از هم می پاشید/درباره آل کثیر ناامید نیستیم

به گــزارش خبرنــگار ورزشــی خبرگزاری فــارس، یحیی 
گل محمدی در نشست خبری قبل از بازی با ذوب آهن اظهار 
داشت: بازی پیش رو برای ما مانند دیدارهایی که قبا انجام 
دادیم و برای بردن به زمین رفتیم اســت و برای کسب سه 
امتیاز و گرفتن امتیاز کامل می رویم. شــرایط خوبی داریم و 
بچه ها تمرینات خوبی داشــه اند. از لحاظ روحی و روانی هم 

آماده هستیم.
وی افــزود: مقابل تیمی بازی داریم کــه فوتبال خوبی ارائه 
می دهــد. بازیکنان فنــی و تکنیکی خوبی دارد و ســرعت 
تیمی اش هم خوب اســت. امیدوارم بازی جذابی را شــاهد 
باشــیم و با انجام دادن یک بازی خوب از موفقیت های خود 

استفاده کنیم.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس تصریح کرد: باید در فاز حمله 
قوی باشــیم. تمرینات خوبی را هم بر اساس تاکتیک تیمی 
پرســپولیس و نقاط ضعف حریف طراحی کرده ایم و امیدوارم 

بازی خوبی انجام بدهیم.
گل محمدی در پاســخ به ســوالی مبنی بر اینکه با توجه  به 
شــرایط کرونایی در تیم ذوب آهن نگران دیــدار با این تیم 
نیســت، عنوان کرد:  خوشــبختانه ایفمارک دو تست از تیم 
ذوب آهــن گرفته و فکــر می کنم نتیجه تســت ها را اعام 
می کنند. نفراتی که قرار اســت در دیدار مقابل پرســپولیس 
نباشــند مشــخص می شــوند و نفراتی هم که تست شان 
منفی اســت، مقابل تیم ما بازی می کننــد. نگرانی ای برای 
این موضوع وجــود ندارد. باید از ایفمارک و ســازمان لیگ 

که حساسیت خوبی برای برگزاری سالم و بدون دغدغه این 
دیدار داشتند تشکر کنم.

وی دربــاره اینکه با توجــه به اعتراض باشــگاه ذوب آهن 
بــه داوری دیدارهــای قبلی اش نگران قضــاوت بازی فردا 
نیســت، گفت: در طول فصل امکان دارد هر تیمی از داوری 
نفع ببرد یا اینکه قضاوت داوران به ضررش باشــد. این ذات 
و بخشــی از فوتبال اســت و نمی توان کاری هم کرد. اینکه 
ادعای باشگاه ذوب آهن بخواهد روی تصمیم های داور بازی 
فردا تأثیرگذار باشــد، داوری کل کشــور را زیر سوال خواهد 
بــرد و فکر نمی کنم هیچ یــک از قاضیان ما بخواهند با این 
پیش زمینه از این موضوع تإثیر منفی ببینند. روی هیچ داوری 
چنیــن بحثی تأثیرگذار نخواهد بــود و فکر می کنم داور باید 
تمرکز دوندگی و آمادگی بدنی خوبی داشــته باشد تا از این 

لحاظ مشکلی ایجاد نشود.
ســرمربی تیم فوتبال پرســپولیس درباره اینکــه با توجه به 
ادعای برخی ها مبنی بر اینکه قهرمانی پرســپولیس در آسیا 
یک موفقیت ملی محسوب می شود، تاکنون چه کمک هایی 
به این تیم شــده گفت:  بیشتر همکاری های صورت گرفته از 
طرف خود باشــگاه و تاش های مدیریت بوده است. از هیچ 
باشگاهی توقع کمک نداریم. همانگونه که تیم نساجی چنین 
کاری انجام نداد. گایه ای از این تیم نداریم و فکر می کنم با 
توجه به مشکات زیادی که پس از صعود ما به فینال آسیا به 
وجود آمد، هر تیمی جای پرسپولیس و بازیکنانش بود از هم 

می پاشید و به مشکات خیلی بزرگ تری برمی خورد.
گل محمــدی ادامه داد: همه ما پای کار ایســتادیم، مبارزه و 
تحمل کردیم و از پس تمام ســختی ها و مشکات برآمدیم. 
خدا را شــکر تیم را به ثبات رساندیم. از هر طرفی فکر کنید 
ضربه دیدیم. از ســوی مدیریت قبلــی، امکانات و هر جایی 

که تصور کنیــد ضربه خوردیم و تحت فشــار قرار گرفتیم. 
متأسفانه دوران سخت و بدی را پشت سر گذاشتیم اما سربلند 

بیرون آمدیم.
وی تصریح کرد: با حل شدن این مشکات امیدوارم بتوانیم 
به خواســته و هدف بزرگ خود که قهرمانی آسیا است دست 
یابیم. برای رسیدن به قهرمانی تمام تاش  و تمرکز خود را 

به کار می گیریم تا در دیدار فینال هم موفق باشیم.
ســرمربی تیم فوتبــال پرســپولیس درباره اینکــه ترجیح 
می دهد تیمش در دیدار نهایی به مصاف اولســان کره برود 
یا ویســل کوبه ژاپن گفــت: هر دو تیم فوتبــال خوبی ارائه 
کردند و با شایســتگی به این مرحله رسیدند. هر تیمی مقابل 
پرســپولیس قرار بگیرد، برتر و قوی است و باید با قوی ترین 
تیم شــرق آســیا بازی کنیم. تفاوتی ندارد کدام تیم باشد و 

امیدوارم عملکرد خوبی داشته باشد.
گل محمــدی درباره دلیل کم گل بودن رقابت های لیگ برتر 
توضیح داد: این ســوال خوبی است و دوست دارم درباره اش 
صحبتی داشــته باشم. در یکی دو ســال اخیر تیم های ما از 
لحاظ امکانــات به ویژه زمین تمرین و بازی دچار مشــکل 
شده اند. بیشتر زمین های مسابقات وضعیت خراب و بدی دارد 
و با مشکل روبه رو است. در این یکی دو سال به جای اینکه 

زمین ها بهتر شود بدتر شده است. 
وی افزود: ضمن اینکه بحث توپ ها را هم داریم. دو ســال 
قبل از توپ های دربی اســتار استفاده می شد که همه راضی 
بودند اما هیچکــس از توپ های ورژن جدید این برند راضی 
نیست. با این وجود امسال هم بدون هیچگونه تغییر از همان 
ورژن ها استفاده شد. می دانم بحث تحریم و مشکاتی از این 
قبیل وجود دارد اما باید نسبت به کیفیت توپ و زمین ها توجه 
بیشتری شود زیرا به تبعیت از آنها کیفیت مسابقات هم پایین 

می آید. مســابقات به همین دلیل کم گل می شود و کم گل 
زدن به همین امکاناتی است که وجود دارد.

سرمربی تیم فوتبال پرســپولیس درباره فشردگی بازی های 
این تیــم پس از برگزاری دیدار لیگ قهرمانان آســیا گفت: 
کارمان ســخت می شــود اما مجبوریم این شرایط را تحمل 
کنیم. باید برنامه ریزی به شــکلی باشــد تا فشــار آنچنانی 
به بازیکنان ما وارد نشــود و با فشــردگی معقول و متعادل 

مسابقات خود را پشت سر بگذاریم.
گل محمدی درباره احتمال جدایی بشــار رسن پس از دیدار 
نهایی لیگ قهرمانان اظهار داشــت: صحبت درباره بشار زیاد 
اســت اما ترجیح می دهم قبل از فینــال درباره این موضوع 
چیزی نگویم. پس از برگزاری آن مســابقه حرف های زیادی 

برای زدن دارم.
وی درباره میزان امیدواری اش به بخشــش آل کثیر توضیح 
داد: نمی دانم زیرا اطاعات دقیقی نسبت به پیگیری های این 
پرونده ندارم. تا جایی که می دانم شــانس ما برای بخشــش 
آل کثیر زیاد نیســت. البته خیلی دوست داریم اتفاق خوب رخ 
بدهد اما با توجه به اتفاقاتی که به تازگی افتاده در بحث های 
حقوقی شــانس کمی داریم. ناامید نیستیم و امیدواریم اتفاق 
خوبی رخ بدهد. بخشــش آل کثیر از لحاظ روحی و روانی به 

تیم ما کمک می کند.
ســرمربی تیم فوتبال پرســپولیس درباره درخشش علیرضا 
بیرانوند در بازی شب گذشته تیم های رویال آنتورپ بلژیک و 
تاتنهام گفت:  بازی علیرضا را دیدم و خیلی خوشحال هستم 
که وی این نمایش خوب را داشت. شاید لیاقت بیرانوند بیش 
از این ها باشــد. توپ های زیادی گرفــت و روی دو گلی که 
خورد مقصر نبود. ســتاره زمین بود و بــرای علیرضا آرزوی 

موفقیت دارم.
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هیچکس نمی تواند درباره آذربایجان عزیز ما صحبت کند
آرین منش: شرایط رای دادن از منزل به 

صورت الکترونیکی فراهم شود

یک نماینده پیشــین مجلس شورای اسامی گفت:  شــرایط رای دادن از منزل به صورت 
الکترونیکی فراهم شود تا شاهد ازدحام مردم در شعب اخذ رای نباشیم.

ایســنا نوشــت: محمدجواد آرین منش اظهار کرد:  پیام نظرخواهی وزارت کشور از نخبگان، 
احزاب و دانشگاهیان درباره چگونگی برگزاری انتخابات در شرایط کرونا این است که وزارت 
کشــور به نظرات دیگران و خرد جمعی در تصمیم گیری و برنامه ریزی بها می دهد و این 

اقدام گامی است در مسیر مشارکت مردم در امور سیاسی.
وی در ادامه افزود: کرونا همه شــئون سیاســی، اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی و همچنین 
شــیوه برگزاری انتخابات در تمام دنیا را متاثر کرده اســت بنابراین بهره گیری از تجربیات 

سایر کشورها در کنار توجه به نظرات صاحب نظران برای برگزاری انتخابات  اهمیت دارد.
این فعال سیاسی با بیان اینکه نمی توان پیش بینی کرد که تا شش ماه آینده وضعیت کرونا 
چگونه اســت، تصریح کرد: به همین دلیل وزارت کشور باید دو سناریو طراحی کند. سناریو 
اول برگزاری انتخابات در شرایط عادی و رفع شدن خطر بیماری کرونا است. در این شرایط 

تاکید من این است که انتخابات باید الکترونیکی برگزار شود. 
آرین منش ادامه داد: ســناریوی دوم در شرایطی اســت که بیماری همچنان وجود دارد. در 
این شــرایط یکی از راهکارها افزایش زمان برگزاری انتخابات از یک روز به دو روز است که 
البتــه به اصاح قانون انتخابات نیــاز دارد.راهکار دیگر افزایش دو برابری صندوق های اخذ 
رای اســت. کوتاه کردن فرایند و زمان اخذ رای و انتخابــات الکترونیکی از دیگر راهکارها 

می تواند باشد.
این نماینده پیشین مجلس شورای اسامی خاطرنشان کرد: در حال حاضر افراد از منزل می 
توانند پول جابجا کنند، در ســایتی ثبت نام کرده و در آزمون شرکت کنند ،بنابراین می شود 
شرایط برای رای دادن از منزل را فراهم کرد تا از ازدحام مردم در شعب اخذ رای گیری شود.
وی در پایان گفت: چالش بزرگ انتخابات پیش رو میزان مشــارکت است. اگر شرایط کشور 
همینگونــه بوده و نارضایتی مردم هم در همین حد باقی بماند، شــاید افراد انگیزه ای برای 
مشــارکت نداشته باشند، بنابراین در هر سناریویی که برای برگزاری انتخابات در نظر گرفته 
می شــود، به مسأله مشارکت باید به عنوان یک فاکتور اصلی و مهم توجه شود. نباید شیوه 

ای انتخاب شود که میزان مشارکت را کاهش دهد.

تا انتخابات

رجب طیــب اردوغان، رئیس جمهور ترکیه روز 
پنجشــنبه در جشــن پیروزی جنگ قره باغ در 
باکو، شــعری در رابطه با »رود ارس« خواند که 
در آن شــعر مردم خطه آذربایجان ایران خطاب 
قرار می گیرند. این شعر که به زبان ترکی است 
یکی از نمادهای جدایی طلبی پان ترکیست ها 

است.
واکنش تند ظریف به اظهارات مداخله جویانه 

رئیس جمهور ترکیه
محمد جواد ظریف، در واکنش به شــعرخوانی 
اخیر اردوغــان در باکو تاکیــد کرد: هیچکس 
نمی تواند درباره آذربایجان عزیز ما صحبت کند.

وزیر خارجه کشــورمان در پاســخ به اظهارات 
مداخله جویانه روز گذشته رئیس جمهور ترکیه، 
در صفحه توییتر خود به زبان فارســی نوشت: 
» بــه اردوغان نگفته بودند شــعری که به غلط 
در باکو خواند مربــوط به جدایی قهری مناطق 

شمالی ارس از سرزمین مادریشان ایران است!
آیــا او نفهمید کــه علیه حاکمیــت جمهوری 

آذربایجان سخن گفته است؟ 
هیچکس نمی توانــد در باره آذربایجان عزیز ما 
صحبت کند.«این اظهارات اردوغان، با واکنش 
تند کاربران ایرانی در فضای مجازی از جمله در 

توییتر همراه شد.
کاربــران ایرانــی در فضای مجــازی خواهان 
برخورد جدی وزارت خارجه و محمدجواد ظریف 
با این اظهــارات  مداخله جویانه رییس جمهور 

ترکیه شدند.

در  همچنیــن  مجــازی  فضــای  کاربــران 
پاییــن ایــن توییــت از ظریف خواســتند که 
 ایــن توییــت را به زبــان ترکی نیز منتشــر 

کند.

سفیر ترکیه به وزارت خارجه احضار شد
در همین رابطه ســعید خطیب زاده سخنگوی 
وزارت امــور خارجه از احضار ســفیر ترکیه در 
جمهوری اسامی ایران در واکنش به اظهارات 

مداخله جویانــه و غیرقابل قبول رئیس جمهور 
ترکیه در سفر به باکو خبر داد.

ســخنگوی وزارت امور خارجه اظهار داشــت: 
امــروز )جمعه 21 آذر 1399( ســفیر ترکیه در 

تهران از سوی دستیار وزیر و مدیرکل اورآسیا به 
وزارت امور خارجه احضار و ضمن اباغ مراتب 
اعتراض شــدید، به ســفیر تاکید شد جمهوری 
اســامی ایران خواســتار توضیح فوری دولت 

ترکیه در این خصوص است. 
خطیب زاده افزود: در جریان این احضار به سفیر 
ترکیه اباغ شــد که دوران ادعا های ارضی و 
امپراطــوری های جنگ افروز و توســعه طلب 

سال هاست که سپری شده است.
سخنگوی دســتگاه سیاســت خارجی در ادامه 
اضافه کرد :به ســفیر ترکیه تاکید شد جمهوری 
اسامی ایران به هیچ کس اجازه مداخله در مورد 
تمامیت ارضی خود را نمی دهد و همان طور که 
تاریخ پرافتخارش گواه است، در خصوص امنیت 

ملی خود حتی ذره ای کوتاه نمی آید.
آذربایجان در قلب ملت ایران قرار داد 

همچنیــن دبیــر مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
به ســخنان تحریک آمیز اردوغان در مراســم رژه 
پیروزی ارتش جمهوری آذربایجان در باکو، واکنش 
نشــان داد و تاکید کرد: آذربایجــان در قلب ملت 
ایران قرار داد.محسن رضایی، دبیر مجمع تشخیص 
مصلحت نظام در توییتر نوشــت: اگر آقای اردوغان 
از خواندن شــعر ارس منظورش ایران بزرگ است، 
درست اســت. زیرا آذربایجان در قلب ملت ایران و 
در کنــار برادران دیگرش از قوم، لر و کرد و بلوچ و 
عرب قرار دارد. اگر نظرش تکرار تجربه شکســت 
 خــورده داعش در ســوریه اســت، حــرف غلطی

 است.

عزت الله یوســفیان ما، نماینده ادوار مجلس 
با اشــاره به انتخابات ریاست جمهوری 1400 و 
احتمال حضور علی لاریجانی در انتخابات گفت: 
تا این لحظه آقای لاریجانی هیچ تصمیمی برای 
کاندیداتوری در انتخابات ریاست جمهوری بینی 
و بیــن الله نگرفته اســت. وی ادامه داد: آقای 
لاریجانی با احدی از اصاح طلب و غیر اصاح 
طلب تا جایی که من اطاع دارم مذاکره ای نه 
به صورت شخصی و نه افرادی از طرف ایشان 

انجام نداده است. یوســفیان ما گفت: آقایان 
خودشان لیســت تهیه می کنند. از آقایانی که 
اســم آقای لاریجانی را در لیست قرار داده اند، 
باید پرســید که آقای لاریجانی با شما تماسی 
داشته یا کســی از طرف ایشان آمده است که 

شما نام ایشان را در لیست قرار دادید؟
وی گفت: تا کنون هیچ جلســه و ماقاتی در 
خصوص انتخابات نداشــته اند؛ البته خیلی ها 
به دیدار ایشــان می رود و می خواهند که در 

انتخابات شــرکت کند اما ایشان هرگز جلسه 
ای برگزار نکرده که عنــوان کند بنده برای 
انتخابات ریاســت جمهوری می خواهم نامزد 
شوم و شما کمک کنید. اصا چنین خبرهایی 
نیست.یوســفیان مــا گفت: بایــد از حزب 
کارگزاران پرسید شما که اسم آقای لاریجانی 
را در لیست خود آورده اید جلسه ای با ایشان 
داشــتید یا کســی از اطرف آقای لاریجانی 
نزد شــما آمد که قطعا مشخص می شود که 

آقــای لاریجانی برنامه ای بــرای انتخابات 
دارد یا خیــر. این نماینده ادوار مجلس گفت: 
وقتی کــه آقای لاریجانی و دوســتان آقای 
لاریجانی لیســت اعامی حزب کارگزاران را 
دیدنــد تعجب کردند که این لیســت از کجا 
آمده اســت. وی با اشــاره به امکان ائتاف 
علــی لاریجانی با اطــاح طلبان در صورت 
کاندیداتوری در انتخابات ریاســت جمهوری 
1400 گفت: آیا ایشــان زمانی که در مجلس 

بودند با اینکه تعدادی آرای دوســتان اصاح 
طلب بــالای 100 نفر بود تفاهمی کردند که 
مثا بنده رئیس شــوم و فان کمیسیون ها 
به شــما برسد؟ ابدا این گونه نبوده است. وی 
ادامــه داد: در مجلس دهم آقای لاریجانی 4 
بار رئیس شد و خدایا تو شاهدی یک بار قبل 
از آن هیچ مذاکره ای برای تقسیم قدرت در 
مجلــس صورت نگرفت. اگر بده و بســتانی 

شده است از این به بعد هم می شود.

تعجب انتخاباتی علی لاریجانی از لیست کارگزاران


